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Ànimes
Els actes de la Castanyada i Halloween

El professor i artista José Còrdoba 
ha faltat als 80 anys d’edat

La Caminada Popular 
manté obertes les inscripcions

L’Ajuntament reclama 832.000€
a la urbanitzadora del PAI del Vinalab

Segons una auditoria es va cobrar aquesta quantitat de més als propietaris 
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I M P O RTA N T
Aquest setmanari no accepta com a 
seues les opinions expressades pels 
col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua 
firma, ni es fa responsable de l’autenticitat 
de la publicitat. Les col·laboracions ens 
poden fer arribar per correu electrònic 
a diariet@vinaros.es i no podran 
sobrepassar les 25 línies en Times New 
Roman (cp.12), excepte en el cas de partits 
polítics amb representació municipal que 
tenen assignat un espai fix. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, 
cognoms, domicili, telèfon, fotocòpia del 
DNI de l’autor, o bé, en el cas d’entitats, del 
representant responsable. No s’admetran 
pseudònims. La direcció no es compromet 
a publicar les col·laboracions que arriben 
després del dimarts a les 13 hores.

En escrits que requerisquen resposta sols 
s’admetrà un torn de rèplica.
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X.Flores
Vista del PAI del Vinalab, al fons de la imatge

L’Ajuntament de Vinaròs exigeix a l’empresa urbanitzadora del del PAI SUR 14, conegut com el PAI de Verdera o del 
Vinalab (que abasta des del carrer del Pilar fins a l’avinguda Pius XII), un total de 832.000 euros més IVA que, segons una 
auditoria realitzada, va cobrar de més als propietaris. El consistori també ha procedit a confiscar l’aval depositat per 
aquesta empresa, que ascendeix a 297.000 euros.
Les discrepàncies en la liquidació entre l’Ajuntament i l’empresa es refereixen especialment en el material, segons va 
explicar el regidor d’Urbanisme, José Chaler. 
Chaler va explicar que a causa de la petició presentada per l’urbanitzador del PAI SUR 14 davant la declaració de la 
nul·litat del programa i a l’efecte de practicar la liquidació del contracte, l’Ajuntament va contractar una assistència 
tècnica que certificara tot el que es va realitzar quant a urbanització en aquest àmbit. “No hi ha alguns materials 
referents al reg, falten aparells i transformadors, una font ornamental, mobiliari urbà, un pipican i jocs infantils, i tampoc 
es troben les arquetes que apareixen en els plans”, va explicar Chaler. 
D’altra banda, va assegurar que segons l’auditoria l’urbanitzador va cobrar dels propietaris 3.309.579 euros, 832.000 
euros de més que no estan justificats. “És per això que proposem en aquest ple aprovar aquesta liquidació del conveni 
urbanístic del PAI i instar a l’empresa que abone aquesta quantitat i a confiscar l’aval de 297.000 euros”, va assenyalar.  
L’edil de Ciutadans, Manuel Herrera, va lamentar que l’Ajuntament haguera permés que una empresa “haja fet el que 
haja volgut, cobrant-los quotes de més”. “L’ajuntament no ha vetlat pels interessos d’aquests propietaris”, va assenyalar.
El PP es va abstindre, apuntant el seu portaveu, Juan Amat que “estem davant un capítol més d’aquest problemàtic PAI, 
i ha sigut la negligència de l’equip de govern la que ha derivat en greus perjudicis per als propietaris afectats com per 
al conjunt dels ciutadans”. Amat va recordar que el seu grup municipal ja va advertir en el seu moment que hi hauria 
conseqüències derivades de la gestió del govern local, i va exigir a l’equip de govern que depure responsabilitats.
“Si l’urbanitzador va cobrar de més als propietaris va ser perquè prèviament aquest ajuntament el va possibilitar. No 
hi ha empresa que puga cobrar als propietaris sense que un ajuntament certifique que és el que cal cobrar sobre la 
base del que s’ha fet. Ens preguntem perquè, perquè van cobrar les quotes als propietaris si l’empresa no va fer el 
que tènia que fer i perquè contracten a una auditoria per a saber quines actuacions s’han dut a terme en un PAI que 
gestiona l’Ajuntament. Cal retornar aquests diners als propietaris i ha de retornar-lo qui va cobrar de més, però qui ho va 
permetre també té responsabilitats. Els afectats d’aquest PAI mereixen un tracte honest i això passa per ser coherents i 
començar a depurar responsabilitats a l’Ajuntament. No se’ls hauria cobrat de més als propietaris si l’Ajuntament no ho 
haguera permés. Han calcigat els drets d’aquests veïns durant anys”, va indicar. 
El punt va ser aprovat amb el vot a favor de PSPV, TSV i Compromís i l’abstenció de la resta de grups. 
L’alternativa tècnica del PAI SUR 14 es va presentar l’any 2003 i al 2007 es va aprovar el projecte de reparcel·lació i 
urbanització. El començament de les obres va ser al 2008 i fins a 2009 es van aprovar quotes d’urbanització per a 
realitzar les obres.

L’Ajuntament reclama 832.000 euros que 
l’empresa urbanitzadora del PAI del Vinalab 

va cobrar de més als propietaris

Sant Sebastià i Sant Pere, festius del 2022
D’altra banda, el ple de l’ajuntament de Vinaròs ha fixat els dies festius per a l’any 2022 el 20 de gener, festivitat de 

Sant Sebastià, i el 29 de juny, Sant Pere.



6 de novembre de 2021

3

ACTUALITATE L  D I A R I E TVinaròs

X.Flores

X.Flores

L’Ajuntament de Vinaròs ha aprovat en el ple ordinari d’octubre -amb els vots 
a favor de tots els grups i l’abstenció del PP- el Pla Local de Gestió de Residus 
domèstics i assimilables, el full de ruta per a aconseguir els objectius marcats 
per la normativa autonòmica, estatal i europea. Actualment, Vinaròs genera 
anualment uns 15 milions de quilos de residus. D’ells, tan sols se separen 
correctament i es reciclen el 22%, mentre que la resta, un 78% va directament 
a la planta. com va explicar la regidora d’Obres i Serveis, Carmen Morellà, que 
va assenyalar que l’objectiu és aconseguir la xifra del 67% de reciclatge.  

És per això que el municipi necessita d’un nou model de gestió, amb la 
motivació d’aconseguir un augment del reciclatge dels residus domèstics 
i reduir el residu generat en els abocadors. El període de vigència d’aquest 
primer pla és de 4 anys (fins al 2025). Morellà va detallar que es compon de 
quatre documents independents: la memòria descriptiva de la situació actual 
del municipi, la de participació ciutadana, la memòria especificativa amb 
l’estimació de costos de les accions a implementar i un resum dels tres punts 
anteriors. 
“Les principals deficiències de la gestió de residus actual que han de millorar-
se són la falta de la implementació de la recollida de la matèria orgànica 
i els baixos percentatges de reciclatge de paper i cartó, vidre i envasos”, va 
assenyalar la regidora socialista.

La memòria especificativa exposa en sis grans blocs els 41 punts que es 
pretenen implementar en aquests quatre anys de vigència del Pla. Aquests 
blocs són la comunicació i sensibilització (campanyes ciutadanes), la 
prevenció de la generació de residus (accions per a reduir-los, especialment 
quan es realitzen actes amb gran afluència de públic), la implementació d’un 
nou sistema de recollida de residus (a partir de 2023 Vinaròs signarà el nou 
contracte) que incloga la recollida de matèria orgànica, la coordinació entre 
entitats i la regulació de la gestió del residu domèstic (millorant les ordenances 
municipals). El pla també preveu actuacions de seguiment i control a través 
d’indicadors, per a veure si s’aconsegueixen les metes establides. 

Cal recordar que l’Ajuntament de Vinaròs ha iniciat ja una campanya de 
comunicació i sensibilització ambiental sobre la importància de separar i 
reciclar els residus orgànics i depositar-los en el contenidor marró, que està 
previst s’implante pròximament en el municipi. 
Aquesta iniciativa està dirigida especialment als grans generadors del sector 
de la restauració, com a bars, restaurants i cafeteries. Educadors ambientals 
estan realitzant visites personalitzades a tots els establiments, prop de 300, 
per a informar-los sobre la importància del reciclatge de les restes orgàniques 
i explicar-los quins residus van al contenidor marró i quins no.

Vinaròs aprova el Pla Local de Gestió de Residus Domèstics
Actuament només se separen correctament a la localitat un 22% del total de residus generats

L’Ajuntament de Vinaròs ha aprovat en ple 
el Reglament Orgànic Municipal (ROM) i el 
sotmetrà a informació pública. El regidor de 
Recursos Humans, Fernando Juan, va assenyalar 
que s’ha intentat arribar a un consens en 
aquest reglament amb la voluntat d’integrar 
les propostes presentades, que han sigut 
acceptades en la seua majoria. El punt va ser 
aprovat pel vot a favor de tots els grups, el vot 
en cotnra del PP i l’abstenció de C’s.
Per part del PP, Lluis Gandia, va considerar que 
només s’havien modificat els errors que tenia 
inicialment la redacció d’aquest reglament. “Han 
fet simples aprovacions cosmètiques, però no 
en el fons dels assumptes en els quals no estem 
d’acord”, va dir, i va recordar que els populars 
ja van acusar en el ple ordinari corresponent 
al mes de maig a l’equip de govern de portar 

a aprovació un ROM “mordassa” al no permetre 
entre altres coses presentar mocions si no és 
per escrit i registre d’entrada amb més d’un 
dia d’antelació, i només excepcionalment si 
l’alcalde el creu oportú. “S’han negat a modificar 
aquest punt de nou, i en el tema de les mocions 
és incomprensible, perquè restringeixen els 
drets”, va dir Gandia. 

“No han tingut esperit de consens en les 
qüestions que considerem importants, i per 
això votarem en contra. És un reglament que 
òbvia que s’explique el secretari i que impedeix 
presentar mocions el mateix dia del ple. És 
un reglament molt més restrictiu que el que 
teníem. Ens preguntem on està la transparència 
i la participació que pregonaven”, va concloure.
Juan va respondre que la seua intenció era 

aconseguir unanimitat en aquest punt, després 
d’haver parlat amb tots els representants dels 
grups en els mesos anteriors. “Hem buscat 
sempre el màxim consens, però una altra cosa 
és el  ‘tot o res’ com a estratègia que vostés 
tenen”, va indicar. I va matisar que l’alcalde pot 
acceptar mocions en l’últim moment, amb el 
que no s’impedeix la seua presentació. 
Gandia va insistir que s’estan restringint els 
drets en aquest nou ROM quant a la presentació 
de mocions en l’últim moment. “La legislació 
nacional ho permet, el reglament anterior 
també, i el nou ROM no”, va indicar, assegurant 
que “és un ROM pensat per al seu govern, 
a mesura, perquè no parlen en els temes 
importants, i que els adalids de la participació 
estiguen callats diu molt d’aquest equip de 
govern”.

L’Ajuntament de Vinaròs aprova el nou 
Reglament Orgànic Municipal
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El Ple aprova el Reglament de Teletreball

L’Ajuntament de Vinaròs ha procedit a l’aprovació inicial del Reglament de 
Teletreball per a incloure’l en el Pla Anual Normatiu 2021 i la seua exposició al 
públic durant un mes abans de la seua aprovació definitiva. El reglament va ser 
aprovat amb el vot a favor de tots els grups i l’abstenció del PVI.
El regidor de Recursos Humans, Fernando Juan, va explicar que Vinaròs serà 
dels primers ajuntaments a aprovar-lo i va citar diverses de les parts d’aquest 
reglament, com el seu àmbit d’aplicació en els diferents llocs de treball, a 
més de les condicions per a demanar aquesta manera de treballar, les seues 
modalitats, etc.
Juan va concloure que aquest pla serà útil especialment en moments viscuts 
com durant la pandèmia de coronavirus. 
Maria Dolores Miralles (PVI) va assenyalar que en línies generals el reglament 
presentat “està bé”, encara que va matisar que s’abstindrien pel fet que 
consideren que el seguiment hauria de fer-se des del departament de personal 
i no per part dels tècnics de servei, al que Juan va explicar que serà al final el 
departament de personal el que farà aquest seguiment. 

El PP va justificar el seu vot favorable apuntant Juan Amat que “és un reglament 
necessari”, però va lamentar que “no entrarà en vigor fins a desembre i han 
pecat de falta de previsió”.

Cal recordar que el passat 27 de febrer el ple va aprovar el Pla Anual Normatiu 
per a enguany que contemplava 13 iniciatives normatives i que, atés que en 
el Reial decret llei 29/2020, de 29 de setembre, de mesures urgents en matèria 
de teletreball en les Administracions Públiques i de recursos humans en el 
Sistema Nacional de Salut per a fer front a la crisi sanitària ocasionada per la 
COVID-19, s’introdueix un nou article 47.bis dedicat al teletreball en l’àmbit 
del Reial decret legislatiu 5/2015, de 30 d’octubre, pel qual s’aprova el text 
refós de la Llei de l’Estatut Bàsic de l’Empleat públic, s’ha considerat oportú 
amb la finalitat de l’estat d’alarma la regulació del teletreball a l’Ajuntament de 
Vinaròs. Juan va assenyalar que el canvi de la situació epidemiològica, que ha 
evolucionat de manera positiva, ha propiciat aquesta decisió d’incloure aquest 
reglament en el pla anual.

L’Ajuntament de Vinaròs ha declarat la 
caducitat del PAI SUR 09 en haver transcorregut 
els 8 mesos previstos per a la seua tramitació. 
Aquest PAI, com va explicar l’edil d’Urbanisme, 
José Chaler, està situat entre l’Hospital i la 
residència de majors dependents. 
Per part del PVI, Maria Dolores Miralles, va 
lamentar que hi haguera tants punts portats 
a aprovació per a declarar la caducitat de 
diferents PAI. 
El punt va ser aprovat amb els vots a favor de 
tots els grups i l’abstenció del PVI.
El ple també va donar llum verda a la 
resolució de l’adjudicació del SUI 06 a favor 
de la mercantil Augimar Urbanitzadora S. a. 
per incompliment dels terminis d’execució 
i confiscar l’aval de 240.000 euros, i iniciar 
els tràmits per a la liquidació del contracte i 

Caducitat dels PAI SUR 09, SUI 06 i UE2R12
determinar danys i perjudicis que s’hagen pogut ocasionar. L’ajuntament iniciarà la urbanització 
d’aquest programa per gestió directa. També va ser aprovada la resolució del PAI UE2R12 (avinguda 
Barcelona) pels mateixos motius que l’anterior. 
Els punts van ser aprovats també per tots els grups i l’abstenció del PVI. 
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L’Ajuntament aprova el pagament de 154.000 euros 
en despeses de l’àrea de Cultura i Festes

El ple de l’Ajuntament de Vinaròs ha aprovat un 
reconeixement extrajudicial de crèdit per un 
import de 154.600 euros de despeses en l’àrea 
de cultura (79.000 euros en les festes, 54.000 en 
el Festival de Vinaròs Arts Escèniques i 21.000 
euros en programació cultural). Es va aprovar 
amb els vots a favor de PSPV, TSV, Compromis, 
el vot en contra de PP, PVI i C’s i l’abstenció del 
regidor no adscrit. 
Maria Dolores Miralles (PVI) va dir que hi ha 
una objecció d’Intervenció en el pagament 
d’aquestes factures i que l’ equip de govern, 
segons l’informe tècnic “està incomplint 
la llei de contractes en superar algunes 
contractacions la quantitat de 5.000 euros 
sense ser d’emergència ni haver demanat 
pressupost a almenys  tres empreses que 
puguen executar el treball”. “La seua gestió 
és nefasta, mai hi ha hagut una modificació 
pressupostària tan elevada per a cultura i 
festes i amb una objecció d’aquest tipus. Han 
incomplit la llei de contractes”, va assenyalar. 
El portaveu del PP, Juan Amat, va assegurar 
que l’equip de govern proposa “convalidar 
contractacions il·legals que ascendeixen a més 
de 154.000 euros, i no estem disposats a això”.
Amat es va remetre a l’informe d’Intervenció 
que indica que “són contractacions il·legals 
al marge de la Intervenció” i adverteix de 
“les irregularitats comeses en saltar-se 
la llei de contractes, perquè no hi ha en 
aquestes despeses cap actuació que tinga 
caràcter d’emergència i no es pot contractar 
verbalment i sense els informes pertinents”.  
També va recordar Amat, segons l’informe del 
interventor que els contractes de més de 5.000 
euros requereixen sol·licitar tres pressupostos 
a diferents empreses. “Han fet contractacions 
a dit, prescindint fins i tot de saber si altres 
empreses ofereixen el treball amb un menor 
cost, i directament il·legals per un total de 
154.000 euros”, va assenyalar el portaveu 
popular, que va concloure que “si no donen 
explicacions convincents s’haurien de plantejar 
exigir responsabilitats als regidors que fan poc i 
quan ho fan, ho fan malament, o ens obligaran 

a portar aquest tema al Tribunal de Comptes, 
perquè és una vergonya i els vinarossencs 
mereixen una explicació”.
La regidora de Cultura i Patrimoni, Anna Fibla, 
va explicar que “la pandèmia ens va obligar a 
fer els pressupostos sense saber si podríem 
celebrar alguns actes. Finalment s’han pogut 
fer i crec que ha sigut tot un èxit per la qualitat 
dels espectacles i la resposta del públic. Si 
anem als números, el Festival Vinaròs Arts 
Escèniques va programar actuacions que es 
van realitzar per un muntant total de 72.000 
euros, però vostés no han dit que a aquesta 
quantitat cal restar-li quasi 19.000 euros de 
subvenció de la Conselleria de Cultura, una 
altra de 13.300 euros i s’han recaptat en 
entrades en total 9.140 euros. Per tant dels 
72.000 euros cal restar 41.000 euros entre 
subvencions i la recaptació obtinguda. Que un 
festival com el programat a Vinaròs ens haja 
costat tan sols 31.000 euros, demostra que 
s’ha treballat molt des de la regidoria i s’ha 
reflectit en un gran acolliment per part del 
públic, perquè quasi 9.000 persones han acudit 
al festival. Invertir en cultura aquesta quantitat 
penso que  no és desorbitat. Si no haguérem 
realitzat els pressupostos durant la pandèmia, 
no haguérem hagut de fer aquesta modificació, 
però ha sigut així per aquest motiu”.

Per part seua, la regidora de Festes, Paula 
Cerdà, va dir que “ho hem fet tot legalment, s’ha 
contractat la exclusivitat d’unes actuacions, i en 
algunes d’elles, com els concerts, no es poden 
demanar tres pressupostos com és normal. 
Hem adaptat també tots els espectacles a les 
mesures que calia complir i això ha encarit 
alguns costos. No ens acuse de coses que no 
hi ha”.
Miralles i Amat van insistir que és el propi 
informe de l’Interventor el que indica que 
algunes de les contractacions realitzades han 
sigut il·legals i sense tindre en compte la Llei de 
Contractes. “Poden contractar a qui consideren 
oportú sempre que ho facen legalment, però 
aquest no ha sigut el cas”, va concloure Amat.

PP i PVI acusen l’equip de govern de “saltar-se la Llei de 
Contractes del sector públic realitzant contractacions a dit 

sense demanar pressupostos alternatius”

El ple d’octubre va aprovar el canvi d’hora de celebració 
de les sessions plenàries a les 17 hores del quart dijous 
de cada mes. El portaveu del PP, Juan Amat, va mostrar 
el seu desacord en aquest canvi d’horari, apuntant 
que “les decisions deurien prendre’s pensant en els 
ciutadans i no pensant en els regidors. Els plens se 
celebren en dies laborables i hi ha gent que a esta 
hora no pot vindre. Aquí ningú està gratis i hauríem de 
prioritzar els interessos dels ciutadans i no celebrar un 
ple en horari laboral”. El punt va ser aprovat amb el vot 
a favor de tots els grups excepte el PP, que va votar en 
contra.

Els plenaris, a les 17h el 
quart dijous de cada mes
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L’Ajuntament instal·la càmeres de videovigilància 
als polígons industrials

Una proposta per a la dinamització del mercat municipal va ser 
un dels punts més debatuts del passat ple ordinari d’octubre pels 
diferents grups polítics de l’Ajuntament de Vinaròs. El PP de Vinaròs 
va presentar una moció per a establir una taula de treball entre els 
venedors, els grups polítics i usuaris del mercat, que propose si és 
necessari desenvolupar un pla d’actuació que dinamitze el mercat 
municipal iniciant, si així es considera, la tramitació pertinent per a 
adoptar un paquet de mesures destinades a afavorir l’ocupació de 
parades buides i establir la possibilitat d’ampliar horaris d’ús que 
facen més atractiu el desenvolupament d’activitats, habilitant l’opció 
que siga lliure qui s’aculla a aquesta ampliació horària. 
La moció no va ser aprovada (van votar en contra PSPV, TSV, 
Compromís, es van abstindre PVI, C’s i edil no adscrit  i a favor PP) però 
el debat es va prolongar durant pràcticament una hora. 

El portaveu del PP, Juan Amat, va considerar que era “urgent” parlar 
d’aquest tema i va acusar l’equip d’haver “filtrat” la moció a l’associació 
de venedors, que van remetre un comunicat abans del ple, expressant 
Amat el seu “descontentament” per aquesta filtració. 
Quant a la moció va dir que “es pot fer més en el mercat, especialment 
per a ocupar les parades lliures, cinc actualment, i les que té 
l’Ajuntament, que considerem que estan infrautilitzades”. El portaveu 
popular va continuar assenyalant que “estem proposant iniciar la 
tramitació per a obrir un debat a l’Ajuntament on associació de 
venedors i usuaris, que també són imprescindibles, i fins i tot aquells 
que no acudeixen, diguen el que consideren. Nosaltres optem per 
possibilitar la llibertat d’horaris, pensant en els usuaris. L’Associació 
de Venedors no té una postura unànime sobre els horaris. A més, 
l’ajuntament té diversos llocs ocupats que estan infrautilitzats, com 
un punt d’informació o el bibliomercat. Són coses que seria bo 
debatre entre tots”.  
Amat va proposar que l’Ajuntament podria assumir les despeses de 
manteniment que suposarien l’ampliació horària, argumentant que 
“es pot aspirar a un mercat millor al qual hi ha en l’actualitat, es pot 
ampliar l’horari i que cada parada decidisca si vol o no fer-ho, i es 
pot implantar aquesta mesura sense que es genere cap perjudici a 
ningú perquè aquestes despeses de manteniment que suposaria són 
perfectament assumibles per l’Ajuntament. No proposem imposar 
horaris, sinó que cada venedor trie lliurement l’horari que vol fer”. 

Manuel Herrera (C’s) va indicar que, estant d’acord en el fons de la 
moció sobre la importància del funcionament del mercat municipal i 
de l’estudi d’alternatives per a millorar-lo, “no compartim que decidim 
aquí el tema de l’horari, ja que les parades funcionen amb una junta 
i comparteixen despeses comunes. Hi ha per tant, parades que no 
volen aquesta ampliació horària i ja van tindre una reunió descartant-
la que crec que cal respectar”. 
Paula Cerdà (Compromís), regidora de Comerç, va lamentar que 
el PP presentara aquesta moció sense parlar prèviament amb ella i 
l’associació de venedors del mercat. En aquest sentit, va dir que hi ha 
en el mercat una ocupació del 85% de les parades i s’està treballant 
a incrementar-la. També va recordar que hi ha activitats que encara 
no poden fer-se a causa de les restriccions de la pandèmia que ara 
a poc a poc es recuperaran, tornant a la normalitat. A més, respecte 
a l’ampliació horària, va dir que l’associació de venedors va realitzar 
una junta al maig on un dels punts de l’ordre del dia era votar aquesta 
possible ampliació horària i tan sols una parada va votar a favor, amb 

Una proposta de 
dinamització del mercat 

municipal origina un intens 
debat plenari

La moció del PP proposant un pla 
d’actuació que afavorisca l’ocupació de més 

parades i la possibilitat d’ampliar l’horari 
del recinte, no va ser aprovada

18 vots en contra i tres abstencions. Es va decidir llavors mantindre l’horari habitual. 
Tambien va recordar a  Amat que un dels requisits de ser mercat excel·lent és que hi 
haja el punt gastronòmic, la biblioteca i un punt d’informació. 
Marc Albella (PSPV) va considerar que el PP “s’ha posat en un jardí del qual no sap 
com sortir”. “El PP no ha parlat amb els venedors del mercat, el demostra el comunicat 
que ells han realitzat, i la seua moció té una percepció negativa en ells. Estem ací 
debatent sobre el mercat sense les persones que el gestionen. Hi ha unes normes 
que complir en el mercat i si no se segueixen, es pot optar per posar un comerç fora 
d’ell, en el nucli urbà”, va assenyalar. 
L’alcalde, Guillem Alsina, va dir per la seua part que si el PP té alguna proposta sobre 
el mercat, pot traslladar-lo directament a regidora de Comerç i a l’associació de 
venedors. 

L’associació de venedors del mercat va remetre un comunicat lamentant la 
presentació d’aquesta moció per part del PP. En aquest escrit, els venedors 
van assegurar no entendre “aquesta percepció tan negativa del mercat, quan 
la majoria de parades estan ocupades, i cal recordar que en els últims mesos 
la pandèmia ha obligat a prendre mesures contra el coronavirus, la qual 
cosa no ha permés dur a terme les activitats dinamitzadors que ens haguera 
agradat emprendre, tal com es venian realitzant habitualment”.
Quant a l’horari, recorden que “es fixa per acord de la asocaición de venedors 
i es comunica per escrit a l’Ajuntament, i l’actual va ser acordat en una junta 
general extraordinària el 27 de maig, sent aprovat per majoria”. 
Per últim, lamenten que com a part directament implicada en aquesta moció, 
“no se’ns haja comunicat prèviament en què consisteix el paquet de mesures 
per a valorar-les amb detall”.

L’associació de venedors del 
Mercat lamenta la presentació 

de la moció del PP
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L’objectiu és unir les empreses d’un mateix 
polígon en una entitat per tenir més força a 
l’hora de demanar ajudes i subvencions a les 

administracions per a la modernització i la millora 
de la competitivitat

El grup municipal C’s ha instat a l’ajuntament a desenvolupar “un pla de 
prevenció de salut mental i donar suport a la iniciativa de C’s en el Congrés 
dels Diputats i fer-la real en el nostre municipi, posant en marxa les campanyes 
d’educació i salut per a un consum responsable de fàrmacs, permetent 
previndre possibles coductas addictives, posant èmfasis en el perjudici que 
té el consum abusiu de psicofàrmacs en les dones, i impulsar campanyes de 
conscienciació i informació sobre els problemes de la salut mental”, entre 
altres aspectes.   
L’edil de C’s Manuel Herrera va explicar que la pandèmia ha incrementat els 
problemes en matèria de salut mental i que espera que aquesta estratègia 
servisca per a acabar amb el tabú que silencia els greus problemes que té 
gran part de la població en aquest sentit i que s’han multiplicat i agreujat 
com a conseqüència de la pandèmia. “Aquesta és una epidèmia silenciosa que 

cal atallar”, va dir Herrera, que va confiar a avançar en els treballs de la nova 
Estratègia de Salut Mental del Sistema Nacional de Salut per a aprovar-lo “al 
més prompte possible” i desenvolupar, en col·laboració amb les comunitats 
autònomes, un pla nacional de prevenció del suïcidi, inclòs en aquesta 
estratègia.
Herrera també va assenyalar que cal lluitar per tindre un hospital de dia per 
a donar solucions psiquiàtriques en xiquets i adolescents, i que falta crear 
una unitat d’especialització psiquiàtrica, ja que cal acudir hui dia a l’Hospital 
Provincial en cas d’ingrés. “Una altra possibilitat seria signar un conveni amb 
el Jaume Mata d’Amposta”, va dir Herrera, que va reclamar també l’ampliació 
a 70 places del CRIS i més recursos a nivell de personal per a aquest centre. 
També va assenyalar que cal aprofitar el SAMSEM, servei domiciliari de suport 
psicosocial i laboral.

L’Ajuntament de Vinaròs es compromet a desenvolupar 
un pla de prevenció en salut mental

X.Flores

X.Flores

Berta Domènech s’acomiada 
com a regidora de Política 

Social i Joventut

En el ple ordinari d’octubre es va 
donar compte de la renúncia de 
Berta Domènech (TSV) en el càrrec 
de regidora de Política Social i 
Joventut de Vinaròs, com havia 
anunciat dies arrere. Domènech 
serà substituïda per la seua 
companya de partit, Cecilia Pastor. 
La ja exregidora va agrair als 
tècnics de l’àrea, l’equip de govern, 
associacions i entitats locals les 
seues aportacions, implicació 
i treball.  “Han sigut dos anys 
intensos que sempre recordaré i 
espero haver estat a l’altura”, va 
concloure.

Vinaròs dóna suport 
al 25 d’octubre com a 
Dia del Comerç Local

L’Ajuntament de Vinaròs ha aprovat per unanimitat la proposta presentada per 
Compromís per a declarar el dia 25 d’octubre com a Dia del Comerç Local, com 
s’ha proposat des de la Generalitat Valenciana. Enguany ha estat el primer any 
de celebració i s’espera que es consolide aquesta data per al futur. 

Informació important per a les col·laboracions
Nou e-mail del Diariet

El correu del Diariet enlloc de diariet@vinaros.org és:
diariet@vinaros.es
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L’Ajuntament de Vinaròs ha dut a terme la nova implementació d’11 fanals al 
passeig de Fora del Forat, en concret en la zona del pinar, on hi ha l’espai de 
cal·listènia i les maquines d’exercicis biosaludables. L’empresa Elecnor ha sigut 
l’encarregada de fer la instal·lació dels fanals, amb un cost de 18.583 €, que 
també ha inclòs la retirada dels antics punts de llum. 
La regidora d’Obres i Serveis, Carmen Morellà, ha indicat que “els nous fanals 
tenen bombetes de tecnologia LED amb columna d’acer galvanitzat per oferir 
resistència a les inclemències meteorològiques i a la salinitat de la mar”. En 
aquest sentit, assenyalava que al llarg del 2021 s’han efectuat diverses accions 
en la millorar l’enllumenat públic del municipi, com el canvi a sistema de 
bombetes per les de tecnologia LED, molt més eficients, en un total 191 de 
lluminàries a l’avinguda de Francisco José Balada i 45 unitats en el passeig de 
Fora del Forat. 

Així mateix, Morellà comentava que també s’ha fet una prova pilot al carrer 
de la Donzella amb la instal·lació de 33 fanals solars, un sistema eficient que 
no requereix realitzar grans obres i permet la seua possible implantació en 
els carrers on actualment l’enllumenat públic no dona servei. La regidora 
insistia que “des de l’Ajuntament es treballa de forma constant en la millora de 
l’eficiència energètica del municipi, per a reduir la despesa elèctrica, a més de 
millorar també la seguretat dels veïns gràcies a una major visibilitat”.
Per la seua banda, el primer tinent d’alcalde i regidor de Promoció de la Ciutat 
i Interés Turístic, Marc Albella, ha destacat que “la instal·lació dels 11 fanals al 
pinar del passeig de Fora del Forat ajudarà a oferir una millor imatge de la 
localitat en una zona molt turística durant l’estiu, propera a la platja, i també 
molt concorreguda pels veïns que passegen o aprofiten les instal·lacions per 
a fer exercicis”.

L’Ajuntament instal·la 11 fanals nous al passeig de Fora del Forat
Aquestes feines s’afegeixen a les tasques realitzades en els últims mesos amb el canvi de 236 

bombetes per unes de tecnologia LED per oferir un millor servei als veïns

Durant aquestes últimes setmanes l’Ajuntament 
de Vinaròs ha posat en marxa tasques de millora 
de les zones enjardinades del municipi, en concret 
al parc de les Catalinetes i en espais del nucli urbà, 
com ara les places Horts dels Escribano i Sant 
Agustí o Passeig Marítim, entre altres. L’empresa 
Cítrics Roquetes és l’encarregada de les feines amb 
l’adquisició de jardineres metàl·liques en forma 
circular amb la plantació d’espècies autòctones 
i resistents a ambients marins, com Elaeagnus 
Ebbingei.

També s’ha treballat en la nova zona de la parada 
d’autobús de l’avinguda de les Catalinetes. En 

aquest punt, s’han trasplantat nou exemplars de 
plataner d’ombra (Platanus Orientalis), i en les 
jardineres Heura verda Irlanda, Glòria marengo 
i Lonicera japónica, aquestes últimes, escollides 
especialment per el seu ràpid creixement.
La regidora d’Obres i Serveis, Carmen Morellà, 
explica que “aquest servei públic treballa 
constantment durant tot l’any per mantindre i 
millorar els nostres espais verds”. Segons afegia 
Vinaròs compta amb més de 5.000 arbres, i 
més de 48.000m2 de gespa. Des de l’empresa 
concessionària es treballa per adaptar el municipi 
amb espècies autòctones utilitzant plantes com 
Espino Negro (Rhamnus Lycoiides) o Jara Blanca 

(Cistus Albidus), entre altres. Aquesta iniciativa 
està enfocada a millorar l’adaptació dels jardins del 
municipi als recursos hídrics, i amb un menor cost 
de manteniment, donat que són més resistents al 
nostre ambient marí.
També amb el control de plagues es realitza 
amb una visió respectuosa, realitzant soltes de 
depredadors naturals com ara Chrysoperia Carnea 
o Adalia Bipunctata amb molts bons resultats. Des 
del Consistori s’està ja es treballa en la redacció 
dels nous plecs per a la nova licitació per a meitats 
del proper any, amb un clar objectiu de millorar 
la ràtio de zones verdes per habitant i cap a una 
gestió més respectuosa amb el municipi.

Vinaròs millora diverses zones enjardinades del municipi
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L’Ajuntament de Vinaròs, a través de l’Agència de Desenvolupament Local, ha 
aconseguit un nou programa d’ocupació i formació anomenat T’Avalem Vinaròs 
InnovaWeb subvencionat per la Generalitat Valenciana i el Fons Social Europeu. En 
total el Consistori rebrà una ajuda de 241.000€ que permetrà la contractació de 10 
alumnes-treballadors, una persona per a realitzar les funcions de direcció i un docent 
per impartir l’especialitat formativa. En tots els casos les incorporacions seran a jornada 
completa per un període de 12 mesos.
La regidora d’Ocupació, Maria Cano, ha destacat que “es tracta d’un taller diferent 
als que s’han impartit fins ara, on l’alumnat rebrà formació teòrica i pràctica en 
l’especialitat de Confecció i Publicació de pàgines web”. Segons afegia aquest sector té 
una alta demanda per part de les empreses, per tant un cop finalitzada la formació els 
alumnes tindran una elevada possibilitat d’incorporar-se en el mercat laboral.    
Per a participar en el procés de selecció d’alumnat treballador, ha de tenir entre 16 i 30 
anys, estar inscrit al programa de Garantia Juvenil i a l’Espai Labora com a demandat 
d’ocupació en l’especialitat d’Analista, programador, dissenyador web i multimèdia. 
Així mateix, per a accedir és imprescindible complir els requisits per a formalitzar un 
contracte de formació i complir algun dels següents punts:
Tenir el títol de graduat en educació secundària. 
Tenir un certificat de professionalitat de nivell 2.
Tenir un certificat de professionalitat de nivell 1 de la mateixa família i àrea professional 
que el certificat al qual es vol accedir.
Complir el requisit acadèmic d’accés als cicles formatius de grau mitjà o bé haver 

L’Ajuntament aconsegueix el nou 
taller d’ocupació, 

T’Avalem Vinaròs InnovaWeb
El Consistori ha sigut beneficiari d’una subvenció de 
241.000€ que permetrà la contractació de 10 veïns 

aturats durant el termini d’un any

La campanya Amar Vinaròs Reencuentro impulsada pel Departament 
de Turisme ha sigut escollida com a finalista per a la XI edició dels premis 
nacionals de Publicitat, Comunicació i Màrqueting Agripina. L’estudi Lypsum 
ha sigut l’encarregat de produir la campanya, que s’ha dut a terme durant 
aquest estiu a través de les xarxes socials, amb la publicació de set vídeos on 
productors locals i comarcals expliquen com elaboren el seu producte i la 
relació que té amb la mar.
El primer tinent d’alcalde i regidor de Promoció de la Ciutat i Interés Turístic, 
Marc Albella, ha destacat que després de l’èxit aconseguit l’any passat a 
través del vídeo que es va crear amb la campanya Amar Vinaròs, amb més de 
5 milions de reproduccions, enguany s’ha apostat de nou per la creativitat de 
l’estudi Lypsum. Segons comentava en total s’han produït set vídeos d’una 
gran qualitat visual i escènica, amb un llenguatge proper i familiar amb 
l’espectador, que li ha valgut a la campanya de Turisme Vinaròs classificar-se 
per a la final dels premis Agripina, uns dels més importants dintre del sector.
D’altra banda, Albella assenyalava que Amar Vinaròs Reencuentro es va 
complementar amb una acció innovadora que es va adreçar a quatre 
influencers de Madrid, País Basc i Catalunya, amb caixes experiencials de 
productes gastronòmics locals i comarcals perquè les obrissen davant dels 
seus subscriptors. Una proposta que segons el regidor ha tingut molt bona 
acceptació i sobretot ha servit per a promocionar Vinaròs d’una forma 
diferent i original.
Per acabar, Albella felicitava a Lypsum per la classificació com a finalista i 
desitjava molta sort per endur-se el guardó.

La campanya Amar Vinaròs 
Reencuentro es classifica com a 

finalista per als premis nacionals de 
comunicació Agripina

superat les proves d’accés corresponents regulades per les administracions 
educatives.
Tenir superada la prova d’accés a la universitat per a més grans de 25 anys 
i/o de 45 anys.
Tenir el certificat de competències clau necessari per a accedir als 
certificats de professionalitat de nivell 2, a través de les proves d’avaluació 
convocades per LABORA.
D’altra banda, les persones interessades en participar com a personal 
directiu i docent, han de presentar la sol·licitud i la documentació 
requerida en el termini de 5 dies hàbils des de la publicació de l’Anunci 
en el taulell d’anuncis electrònic de l’Ajuntament de Vinaròs. Termini obert 
del 3 al 9 de novembre, ambdós inclosos.
Per a finalitzar, la regidora Cano assenyalava que l’Ajuntament de Vinaròs 
ha rebut prop de 800.000€ procedents de la Generalitat Valenciana i Fons 
Europeus per a dur a terme programes de Formació i Ocupació al llarg 
d’aquest any, que ha permès beneficiar de manera directa un total de 30 
persones en situació d’atur.

L’estudi creatiu Lypsum és el responsable de la 
campanya, que ja ha aconseguit dos guardons
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Perquè el brunzit dels mosquits 
prop de la orella ??

El brunzit dels mosquits és un efecte secundari del seu batre les 
ales, i no té una projecció llunyana, d´uns 50 metres com a molt, 
sinó que se´l sent millor com més a prop de l’oïda. I, no ho dubteu, 
segurament serà produït per una femella. Mascles i femelles porten 
una vida prou diferent. Els mascles es distrauen i s´alimenten prop 
de les flors, amb el seu nèctar. Però les femelles, un cop fecundades 
pel mascle, precisen haver-se proveït de sang d´algun mamífer, com 
aliment essencial per poder produir els ous de la descendència. I així 
les femelles estan equipades de les ferramentes úniques per localitzar 
la propera víctima.
Des de lluny les femelles del mosquit detecten el diòxid de carboni 
(CO2) que exhalem amb la respiració. I això estimula l´insecte a 
apropar-se a l´hoste, volant cap aquí i cap allí, seguint el rastre del gas 
en l´aire, fins trobar l´origen. Per això voletegen prop del nostre cap.
A mida que s´apropa, la femella del mosquit nota cada cop millor el 
calor corporal i la presència del gas carboni que envolta la víctima, 
fins a posar-s´hi damunt. L´insecte té sensors a l´extrem de les potes 
per comprovar que la víctima és portadora d´una sang adequada per 
les seves necessitats. S´ha suggerit que la sang del grup 0 pugui ser 
la preferida, però no hi ha estudis convincents. Però si que alguns 
factors genètics de la persona, inclús la dieta habitual, podrien tenir 
un paper interessant sobre la elecció de la persona a qui picar. 
La nostra pell emet una sèrie d´aromes que poden ser més atractives 
per uns o altres mosquits. Hi ha estudis que han evidenciat que les 
femelles dels mosquits poden ser atretes per humans que mostren 
una menor diversitat de bacteris (microbioma) a la pell, on  abunden 
espècies com Staphylococuus, Leptotrichia  , Delftia  , Actinobacteria 
Gp3., en preferència a aquells que mostren bacteris dèrmics més 
variats, però amb presència de Pseudomonas i Variovorax . Igualment 
les atrauen les vestimentes de color fosc, amb predilecció pel color 
negre. 
La femella  s´acosta a l´objectiu batent les ales uns 500 cops per segon, 
a una freqüència de 440-500 Hz, freqüència que s´ajusta a la nota 
musical LA, que habitualment toca l’oboè per sintonitzar l’orquestra 
abans de començar el concert. Encara que a nosaltres ens sona com 
un brunzit agut, al mosquit mascle l´atrau per la dolçor del to que 
produeix la femella quan busca parella, donat que ell mateix bat les 
ales a major freqüència. 
El Professor Riehle ho ha demostrat als seus alumnes en el laboratori. 
En disposar d´una gàbia amb mosquits femelles i una altre amb 
mascles, acosta un diapasó vibrant amb la nota LA a la gàbia de 
femelles, i aquestes ni reaccionen. Però en el cas dels mascles els hi 
provoca una reacció frenètica buscant que o qui ha produït aquell so.
Els mosquits no mostren sols una predilecció que els porta a 
freqüentar el nostre cap. Sembla que majorment els atrauen també 
els nostres peus, on hi ha unes bacteris productores d´uns aromes 
que els atrauen, però la majoria de nosaltres no ens adonem   que els 
mosquits ronden els nostres turmells.
El 1966 la revista Trends in Parasitology va publicar un treball on es 
demostrava que els mosquits femella del gènere Anopheles, que 
transmeten el paràsit de la malària, es sentien molt atrets per l´olor 
dels bacteris dels peus, especialment el  Brevibacterium linens, que 
proporciona l´olor característic al formatge Limburger, i el 2013 un 
altre treball publicat a la revista PlosOne confirmà l´atracció que 
senten els mosquits per aquest formatge.
Aleshores, per evitar els mosquits, és cosa d´usar roba llarga i de 
color blanc?,  és cosa de música, d´utilitzar repel·lents (musicals??) ?, 
de mantenir-se lluny de paratges humits i xafogosos cap el tard o de 
matinada, quan els mosquits estan més actius?. Aleshores, Visca la 
música!!.

Publicat a “Live Science”. 31.05.2021  Estudis del entomòleg Michael 
Riehle de la Universitat d´Arizona (USA).

Traducció lliure de Francisco Amat (biòleg i alumne de musica)

Dedicat al professorat, músics, alumnes, socis i amics de la Sociedad 
Musical “La Alianza” de Vinaròs.

L’Ajuntament de Vinaròs ha presentat al restaurant Bergantín les XXVII Jornades 
de la Cuina dels Arrossos organitzades per la Regidoria de Promoció de la Ciutat i 
Interés Turístic, amb la col·laboració dels restaurants. En aquesta edició participen 
un total de vuit establiments amb menús originals i creatius, que combinen els 
arrossos més tradicionals amb la cuina més avantguardista, sempre amb productes 
de gran qualitat per satisfer als comensals més exigents.
Els establiments participants són Bergantín, La isla, Nou Parada, Rafel Lo Cristalero, 
Hotel Restaurante Teruel, Calafat, Vermuteria de l’Ermita i Sukomi. Cada xef ha 
preparat receptes úniques amb entrants, plat principal a escollir, postres i celler al 
preu únic de 35€ IVA inclòs. Durant la presentació el primer tinent alcalde i regidor 
de Promoció de la Ciutat i Interés Turístic, Marc Albella, destacava que es tracta de 
menús complets amb plats que de ben segur sorprendran als comensals.
D’altra banda, Albella afegia que “es podrà participar en el sorteig de dos dinars o 
sopars per a dues persones escanejant el codi QR, que es podrà sol·licitar de forma 
gratuïta a l’establiment on s’ha gaudit del menú”. 
Tota la informació amb els menús detallats es podrà consultar a la pàgina de 
l’Ajuntament de Vinaròs, xarxes socials i a la Tourist Info.

Es presenten les XXVII Jornades 
de la Cuina dels Arrossos

La cita gastronòmica més antiga de la ciutat torna 
del 29 d’octubre al 28 de novembre per oferir 

menús innovadors i creatius elaborats amb el millor 
producte de proximitat
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El artista José Córdoba Chaparro nacido en Santiesteban del Puerto (Jaen, 
1941) pero afincado en Vinaròs ha fallecido a los 80 años de edad. Profesor, 
pintor y escultor, se estableció en la capital del Baix Maestrat en los años 70, 
cuando realizó su primera exposición en la oficina de turismo. 
A lo largo de su trayectoria profesional, Córdoba ha estado muy ligado a la vida 
cultural de la localidad y fue reconocido con la máxima distinción que otorga 
el Ayuntamiento de Vinaròs, el Grinyó Ballester, en el año 2016.
Córdoba ha sido uno de los principales impulsores del Bachillerato artístico en 
la localidad y es autor de muchas obras del patrimonio público vinarocense, 
como la escultura a Sant Sebastià de la plaza Tres Reis que realizó para el 400 
aniversario de la llegada de la Reliquia o la decoración plástica de la Fundació 
Caixa Vinaròs de la plaça Tarancón.  
A los 15 años se trasladó a  Madrid  para comenzar los estudios de cerámica 
en la Escuela oficial de la Moncloa, Desnudo en el Círculo de Bellas Artes y  

Escultura en la Escuela central de Artes y Oficios. En 1962, interesado por la 
obra de Gaudí se trasladó a Barcelona donde estudió pintura en la Escuela 
Superior de Bellas Artes obteniendo el título de Profesor de Dibujo en 1968. 

Tras ello, cursó la Licenciatura en la Facultad de Bellas Artes de la Universidad 
de Barcelona. Desde entonces, Córdoba ha ido configurando un modo de 
hacer dentro y fuera de las aulas. Dentro, dando forma a pequeños proyectos 
de introducción vivencial  al lenguaje gráfico-plástico  con los alumnos de los 
institutos de Vinaròs  y Ulldecona. Fuera, realizando muestras de su obra en 
exposiciones individuales y colectivas,  nacionales e internacionales.  De ellas 
destacan la que realizó  en  1977  en el Grand  Palais, invitado por la  Sociedad 
de Artistas Franceses, que le concedió una mención de honor  y el posterior 
reconocimiento como Miembro de Honor de la  Academia Europea de Bellas 
Artes.

Fallece el profesor y artista local José Córdoba

X.Flores

El claustre de l’IES Leopoldo Querol vol 
mostrar les seves condolences per la 
pèrdua de José Córdoba. Va ser impulsor 
i referent del Batxillerat artístic i va omplir 
les parets del nostre centre d’imatges, de 
llum, de color i d’art. La seva personalitat 
apassionada ens va deixar grans records 
no tan sols als passadissos, per a gaudir al 
llarg del temps, sinó també en les aules i en 
els cors dels que hem compartit amb ell la 
vocació d’educar amb una mirada oberta al 
món.

Des de l’Ajuntament de Vinaròs, amb tota la corporació municipal, 
lamenten la pèrdua de l’artista local José Córdoba i traslladem les 
condolences als familiars i amics.

Des de l’Associació Cultural 
Amics de Vinaròs lamentem la 
pèrdua del nostre amic i soci, 
José Córdoba i traslladem les 
nostres condolences als fami-
liars i amics. Al llarg de la trajec-
tòria professional ha estat molt 
lligat a la nostra vida cultural 
amb la creació de l’escultura del 
400 aniversari de la Relíquia de 
Sant Sebastià al 2010 i recone-
gut amb el Grinyó Ballester al 
2016. 
Des de la creació del nos-
tre Certamen Internacional 
d’Aquarel·la Puig Roda, el premi 
porta aparellat una escultura 
d’aquest prolífic autor.
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Vinaròs va recuperar enguany del 28 al 31 d’octubre 
la programació d’Ànimes, que una vegada més va 
unir la tradicional Castanyada i Tots Sants, amb 
el terrorífic Halloween perquè el públic familiar 
poguera gaudir d’aquesta festivitat. Els actes 
van ser possibles gràcies a la col·laboració de les 
entitats locals i l’Ajuntament.

Dijous 28 d’octubre va haver-hi animació infantil 
tradicional amb “Les castanyeres de Gentsana” 
i després es va continuar amb la “Rua Hallowen 
Gentsana” per al públic més juvenil. Divendres 29 

la programació va incloure “Una rondalla per a Tots 
Sants”, teatre als balcons i lectura dramatitzada 
de Peret de la Poca Por basada en la rondalla 
tradicional recollida i publicada per Jordi Raül 
Verdú. Els alumnes de primària i ESO de Puro Teatro, 
arts escèniques, van ser els encarregats d’oferir 
aquest espectacle a la façana de Sant Joan, 29.

També divendres es va fer una passejada històrica 
pel cementeri municipal dirigida per l’associació 
cultural Amics de Vinaròs. Enguany com a novetat la 
visita anava precedida d’una teatralització del mite 

de don Juan basada en Don Juan de las Mujeres, 
un recull de clàssics de Tirso i Zorrilla versionats per 
Chema Cardeña, possible gràcies a Puro Teatro.

Dissabte 30 la programació va continuar amb una 
batucada d’ Esmuvi a la plaça Parroquial, taller 
de caracterització de Halloween al Casal Jove i el 
cercavila de “Castaween” a càrrec de la Colla de 
Nanos i Gegants, a més de comptar amb una nova 
visita al cementeri municipal. Diumenge 31 van 
concloure els actes amb activitats i tallers infantils 
a la plaça Parroquial.

Ànimes retorna a Vinaròs per celebrar 
la Castanyada i Halloween

X.Flores/FotosJ.Zaragozá i Gentsana
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Ànimes retorna a Vinaròs per celebrar 

la Castanyada i Halloween

Divendres 12 de novembre tindrà lloc la reunió del jurat professional per a 
l’elecció del cartell anunciador del CARNAVAL DE VINARÒS 2022.
Una vegada conclòs el termini per a presentar propostes, es constata per 
part de l’organització que són 39 els originals rebuts des de tots els racons 
d’Espanya, des de Girona fins a Sevilla i des de Múrcia fins a Gijón, sense 
oblidar-nos de professionals de la nostra comarca. Respecte a l’edició anterior, 
han sigut menys les propostes rebudes i el motiu pot ser que estiga en el fet 
que únicament s’ha deixat presentar un original per participant, fet aquest el 
que ha afavorit la qualitat i disparitat d’aquests, i que no li posaran gens fàcil 
el treball al jurat que haurà de triar entre tots els cartells únicament 3 originals 

que passaran a la fase final on seran les comparses amb el seu vot les que 
decidisquen el cartell anunciador per al Carnaval de Vinaròs 2022, que porta 
per lema L’ATLÀNTIDA, sense oblidar-nos que compleix el seu 40 aniversari. 
Dissabte 20 de novembre es donarà a conéixer el cartell anunciador, coincidint 
amb les tradicionals paelles de les comparses.
Per a aquesta ocasió s’ha comptat amb un excepcional jurat que analitzarà 
les 39 propostes rebudes, i estarà compost per Jordi Català, president de la 
COC i Paula Cerdà, regidora de festes de l’Ajuntament de Vinaròs, acompanyats 
per José Conceptes, fotògraf i autor del cartell del Carnaval 2021, Marcela 
Sospedra, dissenyadora de tratges i José López, Chile, artista grafiter.

Elecció del cartell anunciador del Carnaval 2022
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El vinarosence Óscar Seva contrajo matrimonio el pasado sábado  30 de Octubre con la benicarlanda  Sara Rangel 
Juanvi Gellida

El pasado sábado 30 de octubre la comparsa Fot-li 
Canya realizó una cena para proceder al cambio de 
reinado, nos despedimos del reinado de Xavi y Erika, 
como Rey y Reina Infantil 2019, y dimos la bienvenida 
a Vanesa como Reina 2022. Vanesa disfruta mucho de 
tu reinado.

 
Aficionats del Vila-real escalfant motors per anar a vore el partit, front el València a Mestalla

La castanyera va visitar el CEIP Assumpció de Vinaròs; va portar castanyes i caragols, a més de cantar 
cançonetes i contar historietes. E.F.

La castanyera, a l’Assumpció
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La pandemia lo permitió. El tiempo lo permitió. Sí, estos dos factores influyeron 
para que este año 2021, de nuevo se pudieran realizar los actos programados 
para estas dos fechas y que el pasado año, alguno de ellos se tuvo que suprimir.
Si bien es cierto que la pasada semana tuvimos unos días raros, con sol, nubes 
y fina lluvia, en estos dos días, del 1 de noviembre “Todos los santos” y del 
día 2 “Los fieles difuntos”, se pudieron realizar al completo los actos que todos 
los años se programan. Todos ellos para recordarnos de aquellas personas 
queridas que no están ya junto a nosotros. Recordemos a familiares, amigos, y 
fallecidos por esta criminal pandemia, también en nuestra ciudad…
Días anteriores al día 1 pudimos desplazarnos a nuestro Cementerio Municipal 
de Vinaròs y limpiar y visitar las lápidas y también rezar por nuestras personas 
queridas. Hubo algún día que la temperatura con fuerte sol, rondaba los 25º, 
y esto en estas fechas. Durante estos días se notó una buena asistencia de 
personas que fueron a recordar, cada uno de una u otra forma a sus  difuntos.
El día 1 de noviembre, domingo,  recordábamos a “Todos los santos”. No hace 

falta recordar lo publicado la pasada semana.
El día 2 se retomaba de nuevo la celebración en la replaceta del cementerio 
(Plaça Sant Ignasi), la celebración de la misa, concretamente a las 10,30 horas. 
Estuvo oficiada por mossèn Emilio Vinaixa Porcar, párroco de la Arciprestal de 
“La Asunción”, y concelebrada por mossèn Cristóbal Zurita Esteller, párroco de la 
parroquia de “Santa Magdalena”. Esta emotiva eucaristía por lo que representa, 
y por el lugar en que se realizó, estuvo bastante concurrida de fieles.
Y esperamos que a partir de ahora y con la mejora de la pandemia, en próximos 
años, todo vuelva a la normalidad.

Me alegra cada año, felicitar a la “Brigada Municipal” y a los encargados 
de nuestro cementerio, por lo bien cuidado, pintado y limpio que nos lo 
encontramos para estas fechas.
Nuestro grato recuerdo para nuestros familiares y amigos que ya no están 
junto a nosotros. Descansen en Paz. Amén.

Salvador Quinzá Macip

Se celebraron con toda normalidad la “Solemnidad de Todos los 
Santos” y la “Conmemoración de todos los fieles difuntos”
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Interessant el mes de juliol passat  quan, en les dates 
dels 18 i 19, la premsa (Agencia REUTERS) ens dona 
a conèixer que el russos han assolit la construcció 
i funcionament del míssil “Tsirkon”, tipus creuer 
“hipersònic” (set cops mes ràpid que el so, que es 
mou a 340 m/segon, o 1224 km/hora). El Ministeri 
Rus de Defensa confirma que el tret s´ha fet des del 
vaixell de guerra Almirall Gorshkov, al Mar Blanc, i que 
ha impactat un objectiu terrestre a la costa del Mar 
de Barents a uns 350 km. El Sr. Putin ja va anunciar 
el 2018 que en poc temps disposaria d´armes que 
podrien arribar a qualsevol lloc del mon, però que, 
per damunt de tot, podrien evadir l´escut antimíssils 
dels EEUU.   I el passat mes d´agost, el Financial Times 
informava de les proves amb èxit del nou míssil 
hipersònic xinès “DF 17”, que pot volar a set o vuit 
cops la velocitat del so, fent tota una volta a la Terra 
en òrbita baixa, i amb possibilitat de canviar el rumb 
a voluntat, el que el fa de difícil rastreig e intercepció.

Per les mateixes dades se´ns  informa (CNN) d´un 
atac informàtic sofert pel govern dels EEUU i 
d´altres països d´Europa i Asia, del que s´identifica 
com origen el Ministeri de Seguretat xinès, o  a 
grups de “pirates informàtics criminals”, amb 
l´objectiu de desestabilitzar tot el mon amb atacs 
de “ransomware” (programa informàtic de segrest 
de dades) i obtenir rescats milionaris, aprofitant la 
vulnerabilitat d´importants sectors vinculats a la 
producció d´energia i recursos alimentaris. El passat 
mes de març Microsoft denunciava atacs al servei de 
correu electrònic Exchange, procedents de Xina. 

I sabem que fins ara fa poc els EEUU denunciaven 
atacs informàtics procedents de Rússia.
Hi ha entre les potencies rellevants de l´est de 
l´hemisferi nord -Xina i Rússia- una intenció 
d´enfrontament amb els EEUU, mes o menys 
declarada ?, especialment en aquests temps, 
quan es desenvolupen curses molt importants en 
avenços tecnològics, en la progressió dels sistemes 
informàtics com les xarxes de comunicació 3G, 
4G, 5G, en que les potencies estan enfrontades,  i 
no sols en els aspectes econòmics, tecnològics o 
comercials, sinó en els àmbits de les industries de 
seguretat i defensa, apuntant a la espectacular cursa 
de la exploració espacial que, en aquestes dates, ha 
mostrat assoliments notables, especialment per part 
de la Xina, que esta construint la seva Estació Espacial 
“Tiangong” a tota pressa, ara que la EE internacional 
ja es queixa de problemes de “senectut”.
En la recerca d´informació seriosa que pugui donar 

una visió mes acurada de la existència d´aquest 
enfrontament, gracies als magnífics programes 
informatius que ofereix la cadena cultural europea 
ARTE, s´ha pogut conèixer la existència d´una 
organització internacional anomenada SHANGHAI 
COOPERATIVE ORGANIZATION (OCS), qualificada 
de “misteriosa” per la pròpia cadena ARTE. 
Aquesta organització aspira a reforçar els llassos 
de cooperació entre Xina, Rússia, Kazakhstan, 
Uzbequistán, Kirgistán i Tadjikistan, i es va signar a 
la ciutat xinesa de Shanghai el 15 de juny de 2001, 
pocs mesos abans del 11 de setembre, d´infaust 
record pels americans i tot l´Occident. El 2017 s´hi 
van afegir Índia i Pakistan, i posteriorment s´hi ha 
donat accés com “observadors” a Mongòlia, Iran, 
Afganistan i Bielorússia, i com “interlocutors” a 
Sri Lanka, Turquia, Cambodja, Nepal, Armènia i 
Azerbaidjan.

La immediata impressió que es te en considerar 
aquesta organització es la d´una espècie d´OTAN 
a la xinesa,  a la oriental, que va partir d´un 
precedent, l´anomenada “Shanghai Five” (els Cinc 
de Shanghai), creada el 1996 entre Xina, Rússia, 
Kazakhstan, Kirgistan i Tadjikistan, ampliada 
aleshores el 2000 en la OCS, i que, en opinió 
d´analistes internacionals, ha assolit importants 
nivells de cooperació, malgrat l’existència de 
problemes innats, però que els interessos 
compartits i l´enfocament pragmàtic i gradualista 
ha comportat importants èxits.

Unes simples dades ens posicionen sobre 
aquesta organització. Els països implicats, tots del 
continent euroasiàtic, ocupen una quarta part de 
la terra emergida del planeta, i donen cabuda al 
40% de la població mundial, uns 3000 milions (M) 
d´habitants, dels quals, aproximadament, 1400M 
son xinesos i altres quasi 1400M son indis i que, en 
el període 2018-19, els 8 membres mes significats 
significaven un PIB d´uns 18,5 bilions de US$, un 
21,6 % del PIB mundial, però del que la Xina sols ja 
representa les tres quartes parts.

De moment sembla que el principal objectiu 
es garantir la seguretat regional, objectiu prou 
ambiciós donat que es centra en la lluita contra 
tres plagues socials, avui dia prou exacerbades, 
com el terrorisme, el separatisme i els extremismes 
religiosos. Però tot i que el 2011 la organització va 
poder solucionar disputes territorials congelades 
des de la època soviètica, mantingudes al llarg 
d´uns 7000 km de fronteres entre la Xina i els seus 
veïns Kazakhstan, Rússia, Kirgistan i Tadjikistan, 
cal veure com respondrà a alguns reptes que te 
plantejats des de ja fa molt de temps, entre els que 
cal destacar:

La problemàtica plantejada des del 1994 a 
l´Afganistan pels talibans, que preocupen a veïns 
com Uzbequistán, Tadjikistan i Pakistan. Ara mes 
encesa que mai, establint un escenari en el que 
hem de veure magnifiques “performances” ben 
aviat.
En implosionar el sistema soviètic, la vall de 
Ferganá, regió de notable rellevància històrica, 
amb terres molt fèrtils, i dominada per creences 
religioses musulmanes molt pies, políticament 
vinculada a  l´Uzbequistan, es origen de constants 
conflictes entre els pobles veïns de Kirgistan,  
Tadjikistan i Uzbequistan.

La pròpia Xina te en la seva perifèria, a la província 
de Xinjiang, el problema del grup ètnic “uigur” de 
Sinkiang, que se sent maltractat per la Xina amb la 
excusa de que son separatistes, però que, a demés 
de ser musulmans, ells es consideren d´una cultura 
mes pròpia de Asia Central, i que no desitgen de 
cap manera ser sotmesos a Xina.
I quasi ni cal citar la província de Cachemira, regió 
en permanent conflicte entre Índia i Pakistan, 
originat per la malaurada partició feta pel anglesos 
el 1947 en donar la llibertat al territori colonitzat, 
partint Cachemira entre el Pakistan musulmà i la 
Índia hindú, tot i que la població de Cachemira 
es marcadament musulmana. Però on també 
hi intervé de tant en tant la Xina, que sembla 
acostar-se mes al Pakistan, de qui es patrocinador 
financer....

No hi ha dubte de que la OCS basa la seva 
existència i propòsit en assegurar la estabilitat en 
sistemes clarament autoritaris, sempre preocupats 
per la surgència de moviments democratitzadors, 
sempre perillosos per aquests sistemes, com 
els apareguts al Kirgistan i a Georgia el 2003, o a 
Ukraina el 2004, titllats, com no ?, de terroristes. Així, 
entre 2011 i 2015, la OCS afirma haver neutralitzat 
400 camps d´entrenament i fins a 1700 membres 
d´organitzacions terroristes internacionals.
Però no cal aprofundir massa en la verdadera 
intenció de la OCS, especialment des del punt 
de vista de la Xina. Es tracta d´una intenció 
essencialment econòmica, centrada en la 
materialització de la “Nova Ruta de la Seda” que, 
en ser un objectiu clarament xinès, comporta 
implicar a tots els països de la organització en 
una ample cooperació econòmica en camps tan 
diversos com la agricultura, les altes tecnologies, 
la industria digital, el transport i la energia. Aquest 
plantejament representa molt be les aspiracions 
xineses i la seva visió de les relacions internacionals, 
en el sentit de prioritzar el equilibri entre el socis, 
però sense immiscir-se en els assumptes interns.  

Així, per exemple, les col·laboracions en temes de 
transport han permès a la Xina ajudar a modernitzar 
la anomenada E40, la gran via europea que, per 
ara, connecta el port de Calais (França)  travessant 
Bèlgica, Alemanya, Polònia, Ucraïna i el sud de 
Rússia fins Astracan (al delta del riu Volga al mar 
Caspi), i continua fins la ciutat de Ridder (abans 
Leninogorsk) al nord-est de Kazakhstan. Es la 
Xina qui ha ajudat a modernitzar els trajectes que 
passen per Rússia, Kazakhstan i Uzbequistan, el que 
li facilitarà la introducció de les seves mercaderies a 
l´Occident europeu.

Si es tracta d´energia, els països de la OCS 
controlen una quarta part de les reserves mundials 
conegudes de petroli, la meitat del gas natural, 
el 35 % del carbó i la meitat de l´urani. Es a rel 
d´aquestes circumstancies que Rússia va crear 
el 2013 el Club de l´Energia dins de la OCS, per 
facilitar, en el si de la organització, el comerç de 
les fonts d´energia disponibles entre els països 
productors i importadors. I recordem en aquests 
dates que Rússia ha de convertir-se en el principal 
proveïdor de gas a Europa (Alemanya) mitjançant 
el gasoducte Nord Stream2. Si l´hivern que ve es 
dur, ja ens ho trobarem.

(continuarà)

La OCS i la NOVA GUERRA FREDA? (I)
Per Francisco Amat, biòleg
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Queremos montar un Club de Poesía en Vinaròs
Interesados contactar con Ramón – 626 84 37 05

E.Fonollosa
Després d’una llarga espera, provocada per la suspensió de les activitats 
culturals a causa de la pandèmia, l’última pel·lícula de James Bond, “No Time 
To Die”,  “Sense temps per a morir”, finalment ha arribat al cinemes de tot el 
món i amb tocs vinarossencs ja que un jove i molt conegut músic de Vinaròs, 
Òscar Senén Orts, ha sigut l’encarregat d’orquestrar la seua banda sonora.
“Ha estat una experiència increïble orquestrar la sorprenent partitura 
composta per Hans Zimmer i Steve Mazzaro. Sens dubte una fita professional 
per a mi i la resta del meu equip” deia a Vinaròs News.
La música de l’última pel·lícula de James Bond ha estat creada pel prestigiós 
compositor Hans Zimmer i, el músic de Vinaròs, especialitzat en aquest 
tipus de tasques, ha estat l’orquestrador principal, conjuntament amb altres 
companys  com Joan Martorell, Vicent Ortiz, Pedro Osuna i Rob Westwood.
La gravació amb orquestra es va fer a AIR Studios de Londres. Senén va ser el 
principal responsable d’orquestrar la banda sonora, és a dir, agafar la música 
creada pel propi compositor i adaptar-la per a què funcione amb l’orquestra i 
pugue ser interpretada i gravada. Va ser el seu últim projecte just abans de la 
quarantena, ja que la van gravar el febrer de 2020.
Recentment ha orquestrat també la música del referit Zimmer per a la 
cerimònia d’inauguració dels jocs olímpics de Tòquio 2020, este juliol passat.
L’estrena de la nova pel·lícula de la saga Bond, amb Daniel Craig una vegada 
més interpretant l’agent 007, s’ha posposat un any i mig i ara ha arribat amb 
perspectives de què puga ser una de les més taquilleres de l’any. L’estrena 
mundial es va fer el 28 de setembre al Royal Albert Hall Londres, amb 
capacitat per a 5.900 espectadors, i dos dies després ja s’estrenà en un gran 
nombre de sales de cinema de tot el món.
Senén ja ha col·laborat amb Hans Zimmer en altres projectes també de 
taquilleres pel·lícules com Inferno, Kung Fu Panda 3 o Blue Planet 2, però 
aquest ha estat especial “és un repte degut a la quantitat de música que hi 
havia, amb molta acció, i que vam treballar en un temps molt ajustat” com 
ens destacava.
Format a l’escola de música i actual membre de la Societat Musical La Alianza 
de Vinaròs, Senén va completar els estudis a Berklee College of Music de 
Boston.
El músic vinarossenc actualment està compaginant la vessant d’orquestrador 
amb els seus propis projectes, composant música per a cinema i també 
per a videojocs. Anteriorment ha orquestrat la música d’altres conegudes 
pel·lícules com Terminator Gènesis, Pingüins de Madagascar, Bebé Jefazo o 
Lego Batman.
Cada 29 de setembre, quan se celebra l’aniversari de la carta pobla de Vinaròs, 
es difon un magnífic vídeo promocional de la ciutat, on torna a sonar la 
música que per a aquest treball gràfic li van encarregar en el seu dia.

Torna James Bond amb música orquestrada 
pel vinarossenc Òscar Senén

Aquest estiu, també va orquestrar música per als jocs olímpics de Tòquio
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CULTURA

 

 

  T E R T Ú L I A   L I T E R à R I A                                      

ÀGORA   
Club de lectura       Llegir  compartint  és llegir més vegades.... 

 

Divendres, 19 novembre,  17.30h     

Sala d’actes, Biblioteca Municipal de Vinaròs  

“La insoportable lleugeresa de l’ésser”  
                           de Milan Kundera 

 

Presenta el llibre : Verònica  Ferràs 

 

 

Milan Kundera  va decidir 
emigrar a França en 1975, després 
de la invasió soviètica a 
Txecoslovàquia. Kundera estava 
censurat al seu país. Sis anys més 
tard, adoptava la nacionalitat 
francesa. 

L'obra més important escrita 
per Milan Kundera és "La 
insuportable lleugeresa de l'ésser". 
Aquesta novel·la, a la República 
Txeca es va publicar per primera 
vegada en 2006, 22 anys més tard 
que la primera de les seues edicions 
franceses. 
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El passat divendres 29, l’aula municipal de 
teatre va viatjar al paranimf de la universitat de 
Castelló.
De la ma dels seus directors, Joan Comes i 
Regina Prades, van fer aquesta sortida per 
a presenciar la inauguració del festival de 
teatre «Reclam». L’obra escollida per a encetar 
el festival va ser «Réquiem por un campesino 
español» de la companyia «Che y Moche». Els 
alumnes van poder gaudir d’una adaptació 
de l’obra universal de l’autor aragonès Ramon 
J. Sender l’any del 120 aniversari del seu 
naixement. El festival de teatre «Reclam» 
compleix la seua XXIX edició i durant un mes 
omple la comarca de Castelló de bon teatre i 
excel·lents interpretacions.

L’aula municipal de 
teatre a Castelló

E.F.
Els alumnes de 5é i 6é del CEIP Sant Sebastià 
de Vinaròs s’estrenen aquest any amb el 
primer projecte STEAM:” The Bridges”. Estan 
estudiant els ponts més representatius de 
Vinaròs. Han realitzat la primera sortida d ‘ 
investigació amb les mestres i l’arquitecte 
Isaac Puchal, per poder-los parlar més 
tècnicament de la construcció dels ponts. 
Ens conten des del col·legi que ha estat una 
experiència molt bonica perquè han aprés 
moltes coses noves observant els ponts del 
riu Cervol. El professorat i l’alumnat dóna les 
gràcies a Isaac Puchal per dedicar-los dos 
matins del seu temps.

Els ponts del Cervol, 
a estudi al CEIP Sant 
Sebastià de Vinaròs
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OPINIÓ
Comerç local, sector clau

Per Maria Dolores Miralles

Per S.Fabregat

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

Una infamia de 2 minutos 
y 36 segundos

Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

«No quiero moros en el local». 
Aquest, pareix, fou el crit de 
guerra de qui entrant en un bar 
de Mazarrón, pegà tres trets al 
pit, a un xicot pel sols fet de ser 
d’origen marroquí. Gràcies a 

l’acció d’aquest patriota, una dona espanyola es 
quedà sense home i un xiquet espanyol, sense 
pare.

Ja ningú se’n recorda i per aquesta mateixa falta 
de memòria mediàtica, ningú ho relaciona amb 
la manifestació de neonazis – personalment, ho 
anomenaria, rua de rates - de fa quatre dies al 
barri madrileny de «Chueca» on les excrescències 
del nacionalcatolicisme patri, bordaren el seu 
ignorant odi contra les persones homosexuals, 
contra les persones malaltes i contra totes 
aquelles que decidiren que no eren espanyoles, 
perquè no complien els seus paràmetres per ser-
ho.

Aquests van concedint carnets d’espanyolitat, 
perquè són massa covards per dir que ni 
humans ens consideren a qui no complim els 
seus paràmetres. Per què, veient això, quant 
tardaran a ajuntar-li a l’anterior «moros», aquests 
«maricones», «sidosos» o «no eres español porqué 
eres negro», ser dona no submisa, valencià, no 
creure en supersticions, ser xinesa, no combregar 
amb la seua ideologia o fins i tot tindre llibres a 
casa?
Quanta de la gent que preferiu no fer-vos notar 
sabeu que no entrareu dins les categories 
d’infrahumans que han de ser erradicades?

Als anys trenta del passat segle, la bèstia s’encarnà 
i la passivitat de les persones normals afavorí que 
milions, foren sacrificades en el seu altar. Avui, 
igual que fa quasi cent anys, la mateixa actitud 
que li adobà el camí, impera entre qui condiciona 
el comportament de la gent.
I, enfront d’aquesta actitud, jo pregunte: 
continuarem cremant encens a l’altar d’en 
Chamberlain i von Papen o aquesta vegada 
acceptarem en el nostre costat a qui face falta per 
oposar-nos-hi des del quasi començament?

I no ens enganyem, no són els personatges que 
apareixen als mitjans qui tenen el poder, sinó 
nosaltres, la gent comuna, blanca, negra, groga, 
masculina, femenina, jove, vella ..., som qui 
podem i hem de decidir quin futur volem.

Llum i habitatge
Dues mesures 

fonamentals en la vida 
de la gent

Las explicaciones que ha 
ofrecido a los vinarocenses 
el alcalde, Guillem Alsina, 
sobre el caso de corrupción 

más grave ocurrido en nuestro Ayuntamiento a lo 
largo de toda la democracia duraron exactamente 2 
minutos y 36 segundos. Una vergüenza mayúscula 
fruto de un alcalde que ni puede ni sabe dar las 
explicaciones oportunas al pacto con un corrupto 
para que éste tenga la pena mínima.

Los vinarocenses conocieron por el Partido Popular 
la sentencia condenatoria al concejal de Compromís 
que malversó fondos de todos los vinarocenses para 
su propio beneficio y, ante eso, la rueda de prensa 
ofrecida por Alsina duró 2 minutos y 36 segundos. 

Las promesas de transparencia y honestidad 
realizadas por la izquierda pasaron a mejor vida 
cuando se trata de explicar aquello que no tiene 
explicación y que supuso el pacto para pedir una 
pena mínima a un corrupto.

En el último pleno desde el Partido Popular 
presentamos una moción para que el gobierno 
municipal explicara públicamente los motivos 
por los que pactó una condena mínima para su 
compañero de gobierno, pero de nuevo perdieron 
la oportunidad de explicar sus razones.

El primer teniente de alcalde, Marc Albella, volvió 
a confundir el salón de plenos con un escenario y 
su actuación teatralizada solo hizo que confirmar 
aquello que la inmensa mayoría de vinarocenses ya 
tenían claro y es que el gobierno tripartito de PSPV-
PSOE, Totes i tots y Compromís, no tiene argumentos 
que justifique su decisión y necesita de cortinas de 
humo y sobreactuaciones para que los vinarocenses 
olviden su tropelía.

Pero de nada le servirán ni al gobierno municipal ni al 
portavoz socialista los falsos aspavientos ni los textos 
ensayados frente al espejo. La realidad está grabada 
en la memoria de los vinarocenses y no es otra que la 
de un concejal robando y un gobierno formado por 
PSPV-PSOE, Totes i tots y Compromís ocultándolo 
en vísperas de unas elecciones municipales. Todo 
tapado hasta tres días después de votar y meses 
más tarde pactando una condena mínima que deja 
al descubierto su forma de gobernar.

Vinaròs merece un gobierno honrado y honesto, un 
gobierno que tenga claro que frente a la corrupción 
tolerancia cero y máxima condena, en este y en 
todos los casos. O se tiene clara esta premisa o no 
se puede ser ni el alcalde ni el gobierno de Vinaròs..

El PVI sempre hem 
apostat per el comerç 
local, perquè és per a 
nosaltres  un sector clau 

en el desenvolupament econòmic de la nostra ciutat, 
perquè malauradament ens hem convertit en el pas 
del temps només  en una ciutat de servicis, ja que la 
resta de sectors tant el primari com l’industrial han 
anat perdent pes económic  en la nostra ciutat. 
         Per això estem d’acord  amb la declaració 
institucional que va aprovar el ple del Consell per 
fixar el  25 d’octubre, “Dia del Comerç Local en la 
Comuninat Valencina, perquè esperem que aquesta 
declaració potencie i impulse el comerç local com 
model econòmic  sostenible i inclusiu, i així ho varem 
ratificar en el ple passat.
          La crisi provocada per la COVID-19, ens han 
fet viure uns moments molt durs a totthom, perquè  
ha possat en jaque mate al comerç local, a moltes 
petites empreses, i  a les tendes de proximitat. Per 
aquest sector, la crisi derivada de la pandèmia ha 
estat demoledora  i per això era essencial  crear tot 
una sèrie de línees d’ajudes per la seua supervivència. 
        El nostre comerç local  ha viscut des de que va 
començar la pandèmia situacions molt complicades 
i difícils, molts han desaparegut perquè no han 
pogut resistir aquest tsunami  i els supervivents  
hem vist que han fet una gran esforç, perquè s’han 
anat adaptant  a les noves formes de venda, uns 
altres s’han reinventat, per a ser més competitus per 
intentar superar la situació, i no hi ha que oblidar que 
molts d’ells han estat donant un servei fonamental. 
Per això hi ha que apostar per  aquest comerç perquè 
potencia els canals entre la producción i la venda de 
proximitat, i la venda sense intermediaris. Tanmateix 
és menor  el seu impacte mediambiental i la seua 
contribució a la reducció de la petjada de carboni.
        Vinaròs té un casc comercial únic, al casc antic,  
amb uns carrers antics i uns ravals amb un gran 
encant que inviten a conéixer,  descubrir-los i fer un 
passeig per la seua histria.  Per aquest motiu  des 
de el PVI estem convençuts que és pot convertir en 
un gran centre comercial al centre del poble, que 
a dia d’avui estan en perill sino endorrequem tots 
els entrebancs que soporten. Cada volta és més 
freqüent trobar locals tancats, i possibles llogaters 
no es tiren endavant, no perquè el lloguer sigue molt 
car perquè sóc coneixedora que molts locals han 
baixat el preu, però es troven una  gran quantitat 
de problemes  al sol.licitar una licencia d’obertura i 
d’activitat.  Per això cal adaptar de forma urgent  la 
Normativa Municipal per afavorir l’obertura de nous 
establiments  i agilitzar la burocràcia municipal per 
facilitar tot tipus de tràmits.
        Contem a la nostra ciutat  amb gran una red 
de comerços locals, un teixit empresarial bàsic, actiu 
i emprenedor, on han creat un sector que genera 
qualitat, confiança i proximitat. Des el PVI considerem 
que és  un sector estràtegic per la dinamització 
i la recuperació socio económica. El seu tracte 
personalitzat, las venda directa entre persones, han 
aconseguit un consum més afable i s’han convertit 
en llocs de trobada i de convivència.
         Cal comprar al comerç local perquè té moltes 
avantatges, com he dit abans i  recoltzartzar-lo es 
apostar per el bé comú de tots nosaltres, a més de 
que ésa dia d’avui és la clau de la nostra prosperitat.
       Per concloure, dir que esperem que aquesta 
data no es quedi només en data, com altres que es 
commemoren. Necessiten tot el nostre suport per 
tirar endavant perquè sino tenen un futur més negre 
que gris.
        
`        
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ACTUALITATOPINIÓE L  D I A R I E TVinaròs
Femme Força Vinaròs

Antonio B.Najar

Manuel Villalta
Testimoni de maltractament Pleno de octubre de 2021 (1ª parte)

No ayuda a la Xenofobia

Al principi era una relació com una altra qualsevol que es té en l’adolescència. Era atent, 
es preocupava per mi, però després va passar a preocupar-se també per les persones 
amb les quals jo sortia, on anava, com anava...
No me n’adonava, però va començar a absorbir-me i a apartar-me de la meva vida social. 
El meu entorn em va deixar de costar en adonar-se de l’actitud d’ell. Les poques amistats 
que van quedar amb el temps les vaig deixar de costat, ja que sempre acabava tenint 
problemes.
El maltractament es desenvolupà a poc a poc. Primer va començar victimitzant-se i 
acusant-me d’abandonar-lo quan estava amb les meves amigues, amb la meua família o 
simplement estudiant. Açò feia que jo acabés marxant i acudint a ell.
Amb el temps les discussions eren cada vegada més freqüents, surrealistes i intenses. 
Em portava a llocs allunyats perquè ningú sentís els crits i perquè fora més difícil que jo 
pogués fugir... pel camí s’anava enfadant i conduïa de manera temerària, fins al punt de 
témer per la meva vida i tenir diversos esglais.
En altra discussió va rebentar el mòbil contra un armari i em va convéncer que havia estat 
culpa meva. La seva manipulació va ser tan efectiva que vaig acabar comprant-li un nou.
En els últims moments de la relació la cosa anava cada vegada a més. En una discussió 
em va llançar en cara, amb un ganivet a la mà, que s’havia intentat suïcidar per la meua 
culpa i jo no havia anat a parar-lo... la meua vida corria perill.
Després d’un any de relació, quan em vaig veure sola vaig començar a veure com era en 
realitat i com que no tenia ja a ningú al meu costat em sentia completament indefensa. 
Aquí va començar a caure la meva autoestima, fins a arribar a creure que jo sense ell no 
ningú.
La part més difícil va ser obrir els ulls i tindre la valentia de deixar-lo. A partir d’eixe 
moment va començar un assetjament constant. Es presentava a la porta de l’institut, del 
repàs, sota la meva casa... i em vigilava des de casa d’un veí.
Finalment, gràcies als meus amics i sobretot a la meva parella actual, va deixar de 
perseguir-me i mesos després ja no vaig saber res més d’ell.
Tot això va passar al llarg de dos anys en els que la meua vida social, la familiar i la meua 
autoestima quedaren destrossades. Aquest maltractament em va fer perdre un any 
d’estudis, però la pèrdua més gran fou la meua autoconfiança, la qual em va costar anys 
recuperar.
Aquestes vivències són molt semblants a les de moltes dones adolescents i adultes 
sotmeses al maltractament dels hòmens. Detectar els primers senyals és fonamental per 
poder eixir a temps d’aquesta situació. A més el suport de familiars i amistats és el cercle 
salvavides essencial per a no ofegar-se en l’oceà del maltractament. Construïm aquest 
cercle entre totes, frenem el maltractament cap a les dones.

A las personas que nos consideramos centristas nos preocupan los extremos, más si 
cabe, cuando estos son alimentados con hechos o medidas que acrecientan la antipatía. 
La delincuencia, que bajó a raíz de la pandemia, vuelve a subir en algunas provincias: 
Castellón es una de ellas. El 20’29 % de la delincuencia del país es de extranjeros, poco, si 
lo comparamos con el conjunto, pero elevado teniendo en cuenta que solo representan 
en torno al 11 % de la población. No quiere decir que, por ser extranjero, sean 
delincuentes. Son datos. Según la teoría “La privación relativa” una persona se puede 
ver empujada a la delincuencia por la frustración que le genera el contraste, entre sus 
condiciones de vida y sus aspiraciones. Sin ir más lejos, la pasada semana, en el bloque 
de pisos donde vivo, una de las vecinas sufrió un intento de “agresión” por parte de una 
persona, que por su color (y no era negra) o sus frases, denotaba no ser del país. No ayuda 
a que personas: madres solteras, separadas, matrimonios en paro etc., a la hora de tener 
ayudas en igualdad de condiciones, no prime ser del país, sino al contrario. Recuerdan, 
2019, avalancha de pateras y varios incendios en Canarias, más de 9.000 personas, entre 
canarios y residentes, fueron alojados en pabellones y polideportivos, mientras, los que 
venían en patera, eran realojados en hoteles de 3 y 4 estrellas, eso no ayuda (Si quieren, 
saber más de esa información, lean: La trata es un delito, emigrar no lo es). Somos 
diferentes, pero no ayuda, el comportamiento individual de algunos, si con ello invaden 
la convivencia de otros. No puedes obligar a tus mujeres a taparse hasta las cejas, y luego, 
ponerte al borde del mar a ver en bañador a las mujeres de otros. No ayuda, encontrar 
en la basura, o fuera de ella, las prendas que días antes has donado para su provecho. 
Quien no ha visto: ropa, maletas o enseres en el exterior de los contenedores (aunque no 
todos, deben ser de extranjeros); o quien no se queja de tener las bolsas de basura en el 
pasillo del bloque hasta el día siguiente, o el carrito de algún supermercado en el pasillo, 
o el tenderete de ropa en la fachada del bloque, haciendo caso omiso a las quejas de los 
vecinos; o aquellos, que piden y los ves fumando, contestando con un móvil de última 
generación o sepas su tren de vida. O esos grupos de jóvenes 10, 11, 12 años a los que 
tienes que ceder el paso en la cera y que te contestan de mala manera si les recriminas. 
O quien no ha vivido la exigencia o reclamación de sus derechos en ambulatorio, el Prop 
etc., para ser atendidos, cuando los demás estamos igualmente esperando. O… Los 
errores o comportamientos de algunos se suman y pagan todos, como si el extranjero, 
fuera siempre la misma persona, eso ayuda a acrecentar la Xenofobia.  

Es habitual en Izquierda Unida que después de cada 
pleno ordinario en el Ayuntamiento de Vinaròs, hacemos nuestros 
comentarios y exponemos nuestras opiniones de los temas tratados en 
él. Hemos comprobado en el pleno del mes de octubre que ha habido 
algunos puntos que han subido la temperatura y los nervios de algunos 
representantes municipales, cosa que lamentamos.
El punto 5 del orden del dia, suplemento de crédito. La representante 
del PVI se explayó bien a gusto en dicho punto acusando al equipo de 
gobierno de incumplir la ley en contratos, de falta de previsión, claridad 
y de patrañas en la gestión.
Como no podía se menos el representante del Partido Popular no 
se quedó atrás con sus criticas y acusaciones al equipo de gobierno, 
en especial al Sr. alcalde, acusándolos de contrataciones ilegales, de 
contratar sin decirlo a nadie y a quién les ha dado la gana, manifestando 
que dicha gestión es una vergüenza. Bueno pues así y todo el Sr. alcalde 
no dio ninguna explicación sobre el tema. En Izquierda Unida no nos 
gustaría hacer realidad el refrán de “el que calla otorga”.
La representante de Totes i Tots Som Vinaròs en en su intervención quiso 
calmar un poco el varapalo que les dio la oposición, argumentando el 
tiempo de pandemia y que se hicieron actos de alto nivel con una gran 
participación y una buena coordinación.
En Izquierda Unida estamos de acuerdo en el tiempo de la pandemia, en 
que fueron actos de alto nivel con una gran participación y coordinación. 
Pero en lo que no estamos de acuerdo es que para gestionar todo eso, 
que no se incumpla la ley, que no haya habido claridad, contrataciones 
ilegales y patrañas en la gestión de lo expuesto. Por lo que pudimos 
escuchar por los partidos de la oposición bien alto y claro, y el Sr, alcalde 
sin decir nada al respecto.
En el punto13, Reglamento Orgánico Municipal, el representante del 
Partido Socialista lo trató pícara y descaradamente y manifestó su buena 
voluntad de integrar las mayores propuestas al nuevo reglamento 
presentado en el pleno. En Izquierda Unida opinamos que solo faltaba 
eso que nos las hubiesen aceptado ya que el primer reglamento 
presentado en un anterior pleno parecía más bien la ley mordaza del 
Partido Popular estatal. No es que el nuevo sea para tirar cohetes ni 
mucho menos, más bien es vergonzoso que sea el Partido Popular 
quien corrija dicho reglamento por falta de libertades en el mismo, a 
un partido que se define como progresista, y más aun después de todo 
el debate, el representante socialista la mejor ocurrencia que tuvo fue 
manifestar la frase “a votar y punto”. Claro teniendo las matemáticas a 
favor ya que 11 son más que 10.
El punto 12 fue el horario de los plenos. El Partido Popular propuso que 
se realizaran fuera del horario laboral, ya que de esa forma se puede dar 
más participación a la ciudadanía.
En Izquierda Unida opinamos que es cierto que los representantes 
políticos nadie está gratis y que no estaría de más hacer los plenos en 
horario que favorezca más a la ciudadanía. Si lo que se pretende con el 
horario actual es para así a la hora de cenar poder estar en casa, pues 
también se podría pensar el hacerlos a las 10 de la mañana y así a la 
hora de comer ya pueden estar en casa.



PARTES ESTADISTICS PESQUERS PER MODALITATS I ESPECIES DEL MES DE SETEMBRE DE L’ANY 2021 (III)

6 de novembre de 2021

22

PESCA

Andrés Albiol Gambeta de vidre

Arribaron los vientos secos de otoño
Comenzaron a soplar durante varios días seguidos los aires típicos del noroeste por nuestro litoral, con 
la consiguiente bajada de temperaturas. Así, la flota pesquera se vio afectada, según modalidad. Las 
capturas no fueron muy variadas ni muy abundantes. Y las valoraciones en lonja bajaron un tanto para 
las especies mayoritarias, pues las escasas mantuvieron un precio estable.
La pesca de arrastre, los siete bous lograron faenar las cuatro jornadas hábiles de esta semana, a pesar de 
los vendavales de mistral y en su mayoría lo hicieron por fondos medios. Los desembarcos fueron a base 
de langostino, gamba, calamar, pescadilla, salmonete, choquito, peluda, rape, caracol, galera, móllera, 
caballa, lisa, canana, pulpo blanco y morrallas.
El cerco, nuestras traíñas operan por aguas alicantinas tras el peix blau.
Los artes menores, las barquitas trasmalleras, seis calan las redes próximo a la costa en busca de sepia. 
Una lo hace al pagel, corva y jurela. Y tres al lenguado, rombo y raya.
El palangrillo costero, una barca atrapó con este arte de anzuelos lubina, dorada, pargo y sargo.
La recolecta de pulpo roquero con cudufo, tras barcos (1 de Benicarló) subastaron piezas de 1 a 4 kg.
Y la marrajera, entre uno de Blanes (G) y otro de Carboneras (M) desembarcaron 4.000 kg de pez espada. 

PEIXOS
Melva (Canutera)                            66 kg
Tonyina (Atún rojo)                        320
Escrita (Raya)                               473           
Totina (Manta, Batoideos)               7
Besuc (Besugo)                            227
Boga/Xucla (Bogue/Picarel)         340
Rallat (Bonito)                               14
Llampuga (Lampuga)                    70
Caballa (Verdel)                        1.240
Vetes (Cintas)                                 16
Congre (Congrio)                          490
Gall (Pez de San Pedro)                61
Orá (Muixarra, Dorada)              9.561
Mussoles (Cazón, Escualos)          73
Móllera (Fanéca, Capellán)          632      
Gallineta (Cabracho)                     341
Sorell (Chicharro, Jurel)             4.448
Esparrall (Raspallón)                  2.450        
Palá (Lenguado)                        1.337
Sarg (Sargo)                                 268

Lliri (Anjova, Lirio)                         665
Llobarro (Lubina)                          137
Penegal (Bocanegra)                   104
Mabre (Herrera)                           100
Aranya (Araña, Salvarriego)        980
Pagell (Breca, Pagel)               10.218
Peluda (Solleta)                           340
Peix espasa (Emperador)        10.979
Lluç (Pescadilla, Merluza)        21.816
Rap (Rape)                                1.098
Aspet (Espetón)                            436
Rom empetxinat (Rodaballo)           1
Juriola (Lucerna, Rubios)          1.728
Moll (Salmonete)                       5.291
Morralla (Serranos, etc.)           1.512
Sardina (Sardineta)                       40
Murena (Morena)                            4
Letxa (Pez limón, Serviola)      5.570
Bacoreta (Sarda)                      2.098
Sorella (Jurel real)                       386
Llissa (Mújol, Lisa)                   5.147

Pagre (Pargo)                                5
Bisso (Estornino)                         86
Gatet (Pintarroja)                         26
Roncador (Roncón)                      2                    
Rata (Miracielo)                           48
Corva (Corvallo)                          16
Misèria (Bruixa, Gallo)                 12
Mamona (Brótola de roca)           17
Saboga (Alosa)                            15                                                                          
Dèntol (Dentón)                           23
Palomida (Palometa blanca)         5
Morruda (Sargo picudo)               7
Vidrià (Mojarra)                           16
Salpa (Salema)                           10
Rom (Rèmol, Rombo)                 50
Palaí (Acedía)                             64
                                              ______
Total……………………         83.218     
CRUSTACIS  
Cranc de bou (C. de paleta)         510
Cranc blau (Cangrejo azul)             24

Escamarlà (Cigala)                            2         
Llagostí (Langostino)                 654
Galera (Estomatoideo)            3.511
Llagosta (Langosta)                   127
Gamba (Camarón, Quisquilla)    54
Llomàntol (Bogavante)                   1
                                          ______
Total      .........................    4.883     
 MOL·LUSCOS
Calamars (Calamares)             2.142
Sepió punxa (Choquito)                94
Canana (Pota, Volador)              740
Sèpia (Choco, Jibia)                1.439
Polp roquer (Pulpo roquero)    5.362
P. blanc (P. blanco)                      42
P. mesquer (P. almizclado)          52
Polpa (Pulpo patudo)                   12
Caragol punxent (Cañailla)          65
                                               ______
Total     ........................      9,946    
TOTAL EXTRACCIÓ…           98.046 

Pescadores gerundenses desembarcando los emperadores

Hace seis meses creció la demanda del comercio marítimo de mercancías, etc., tras casi dos años 
moderados por el coronavirus. Los fletes (costes económicos de lo transportado) se han disparado ante 
el aumento de pedidos, así las grandes navieras internacionales tuvieron que activar a todos sus buques 
mercantes junto a los servicios portuarios de carga y descarga. Bien es verdad, que cuando se ralentizó el 
comercio mundial por la pandemia, muchas fábricas de componentes básicos, de materias primas, chips, 
etc. bajaron el nivel de productividad, y ahora, ante la reactivación, al querer producir para complacer las 
demandas mundiales, se ha roto la cadena de suministro para elaborar, en especial, equipos electrónicos 
que son esenciales para confeccionar otros aparatos, máquinas, coches, etc. Claro está que el retraso en 
el suministro a destino no es culpa de los armadores de barcos que lo tienen que llevar, ya que la mayoría 
de productos finales aún no están terminados para el mercado.En estos momentos hay alamcenes y 
muelles repletos de contenedores a la espera de rellenarlos y luego transportarlos, producíéndose un 
desabastecimiento y no por culpa de la vía marítima

Ecos de mar; Menguó la crecida de la ola de transporte

Aquest crustaci decápodo endèmic del 
Mediterrani és quasi invisible per tindre 
transparència corporal i per viure camuflat 
entre algues o en simbiosis amb l’ortiga 
de sorra. En castellà li diuen camarón de 
anémona dorada i gambita de cristal. El 
seu nom científic és Periclimenes scriptus. 
Pertany a la família dels Palaemonidae, 
en què alguns exemplars són netejadors 
bucals i de paràsits en la pell de murenes, 
etc. Té tot el cos recobert per una cuirassa 
de quitina que canvia per a créixer. 
De simetria bilateral. Està comprimit 
pels costats. Consta de dues seccions, 
cefalotórax i abdomen. La primera o cap 
posseeix en el seu extrem anterior una 
banya llarga i dentada en totes dues vores. 
Té dos parells d’antenes. Un parell d’ulls 
opacs i pedunculats. Cinc parells de potes 
caminadores compostes per set artells. 
El segon parell és més allargat i forma les 
potents mordasses. Té tres parells de peces 
bucals. Amb respiració branquial. I la secció 
abdominal composta per sis articulats 
segments arredonits, més el ventall cabal 
per a propulsar-se ràpid cap endarrere 
en cas d’haver de fugir. En la seua zona 
baixa estan les membranoses potes 
abdominals, que utilitza per a mantindre’s 
contra corrent i la femella per a allotjar els 
ous fertilitzats pel mascle, que porta fins 
que fan eclosió en larves. D’aspecte vitri 
amb puntets rosats i cromatófors rojos, 
Té bandes transversals blaves. Antenes i 
potes violeta. Talla 3 cm. Reproducció a 
l’estiu i tardor. Omnívor. Viu d’1 a 50 m de 
profunditat sobre el fons. Escàs. Els seus 
enemics són els peixos, polps, etc., ja que 
és un mos deliciós.
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El Consell Municipal d’Esports recorda a la 
ciutadania que encara està obert el termini 
per a participar en la Caminada Popular 2021 
que es farà el diumenge 14 de novembre 
a les 9:30h. Es tracta d’una prova amb 7 
quilòmetres de recorregut al voltant del Puig 
de la Misericòrdia on els senderistes podran 
gaudir del paratge natural, així com de les 
vistes que ofereix l’entorn. Els voluntaris de 
l’Aula Natura seran els encarregats de dirigir 
la marxa, amb sortida i arribada des de la 
plaça de l’ermita, en un circuit que serà apte 
perquè tota la família puga gaudir de l’esport 
i la natura.

El regidor d’Esports, José Chaler, ha destacat 
que “tot i tractar-se d’una marxa de 7 
quilòmetres sense una elevada dificultat, 
és recomanable dur el calçat adequat i 
sobretot tenir una condició física correcta per 
a completar el recorregut que transcorrerà 
al voltant del paratge natural”. Així mateix, 
remarcava que es tracta d’una caminada no 
competitiva, on el més important és gaudir de 
l’entorn.

Pel que fa a les inscripcions, es poden realitzar 
fins les 23:59h del 9 de novembre a través 
del web www.hj-crono.es, amb el preu de 5€. 
D’altra banda, també es podran realitzar de 
forma presencial a l’ajuntament els dies 8 i 9 
de novembre des de les 17:00h fins les 20:30h. 
En aquest cas, el regidor Chaler incidia que 
les inscripcions presencials, sobretot estan 
adreçades per a les persones que no tenen 
ordinador o accés a Internet.
Cal destacar que de moment ja s’han inscrit 
unes 353 persones i el límit de participants és 
fins a 600.
En relació a la recollida de les samarretes, 
es podran aconseguir el divendres 12 de 
novembre de 17h a 20:30h i dissabte 13 de 10h 
a 13:30h a l’ajuntament, mentre que el mateix 
dia de la prova es podran recollir a la plaça de 
l’ermita abans de la sortida. En aquest sentit, 
Chaler demanava als participants que, en la 
mesura que es puga, agafen les samarretes a 
l’ajuntament per evitar una gran acumulació 
de persones el dia de la prova.

Continuen obertes les inscripcions 
per a la Caminada Popular 2021

C/ SAN VICENTE, 29 - 1er PISO - Esquina C/ SOCORRO
12500 VINARÒS (CASTELLÓN)

T. 965 45 19 35 - 626 63 53 50

NUEVAS OFICINAS:

RÓTULOS
PLACAS -  BANDEJAS -  LED - NEÓN - VINILOS
VEHICULOS - ROTULACIÓN INTERIOR
Un servicio integral de comunicación
desde el interior al exterior de tu negocio. 



6 de novembre de 2021

24

ESPORTS

Club Patinatge Artístic Vinaròs

Joan Beltrán Quintero/Fotos Rafa Danta

Les inscripcions ja 
estan obertes 

Han hagut de passar 8 jornades per a què a la fi el 
Vinaròs C.F. ja tingui una victòria al seu historial. 
L’arribada d’Eloy Lorente com a nou entrenador 
de l’equip, ha significat un canvi en la dinàmica 
tan negativa que arrossegava el vestuari des de 
l’inici de la temporada, i la qual es veia patent en 
els resultats i amb el joc que desplegava l’equip 
vinarossenc.Una victòria aconseguida en un 
autèntic partidàs dels que fa afició davant d’un 
bon rival i clàssic de la Preferent Valenciana 
com és el C.F. San Pedro. Partidàs pel que fa al 
marcador, ja que es van veure fins a 7 gols durant 
el partit.
Si bé a la primera meitat va resultar un poc 
descafeïnada quant a oportunitats, un gol de 
Guillem Ripollès meravellosament assistit per 
Mark Blasco arribant al descans, va ficar als 
vinarossencs per davant al marcador.A l’inici de 
la segona meitat un altre cop Guillem Ripollès, 
va fer, a dia d’avui, un dels gols de la temporada, 
ja que després de ballar al defensor del C.F. 

San Pedro amb un simple control de pilota, va 
xutar des de fora l’àrea i ajustat al pal llarg, fent 
impossible l’aturada del porter visitant.

Si bé el 2-0 al marcador induïa a pensar amb 
una victòria fàcil de l’equip blanc-i-blau, res més 
lluny de la realitat, ja que si bé l’entrada des de 
la banqueta de Francesc Re, Gonzalo Abril i 
Pablo Hidalgo, no va fer més que augmentar la 
mentalitat ofensiva de l’equip de Lorente, un 
penal a favor del C.F. San Pedro que Aguayo no va 
poder aturar, i un malentès dos minuts després 
entre el mateix Aguayo i el central Blasco, van 
fer que al minut 72 el partit tornés a començar 
de zero amb un 2-2 al marcador.Tot i aquest cop 
tan dur, Eloy Lorente va aconseguir que l’equip 
no col·lapsés i va seguir amb el joc ofensiu que 
està practicant des que dirigeix l’equip. Al minut 
80, un altre cop Guillem Ripollès va demostrar 
perquè és titular en aquest equip assistint a 
un Sergi José que s’estrenava com a golejador 

aquesta temporada i en un partit tan important 
com aquest.
El C.F. San Pedro entregat a l’atac els últims minuts 
va gaudir d’un parell d’ocasions per a igualar el 
partit, però després que Sergi José baixes una 
pilota del cel, Gonzalo Abril va marxar de fins a 
3 jugadors rivals i marcant el 4t gol vinarossenc 
de la tarda.No obstant ja en temps de descompte 
el C.F. San Pedro va tornar a marcar després d’un 
córner i de què Fita fos expulsat a causa d’una 
entrada per darrere i que va deixar al Vinaròs C.F. 
en un menys als últims compassos del partit.En 
definitiva tres punts d’or i vitalíssims per a aixecar 
la moral d’un equip i d’una afició que necessitava 
una alegria fos com fos. El Vinaròs es manté a la 
part baixa de la classificació, però avança una 
posició respecte a la jornada anterior. El pròxim 
partit es jugarà fora de casa contra el Roda “B”, 
amb la important baixa de Fita per sanció, i amb 
l’esperança que Ricardo torni a jugar alguns 
minuts.

Festival de gols a la Ciutat Esportiva

El sábado 30 de Noviembre nuestra patinadora Ivonne Viana Fuster participó en la fase final del Trofeo 
Federación de la C. Valencia en Alginet, obteniendo la posición número 16.
Queremos felicitar a Ivonne por clasificarse para la fase final entre las 176 patinadoras que participaron. 
¡Ahora a seguir trabajando!

 
CPA Vinaròs a la fase final del Trofeo Federación
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Club Natació Vinaròs

 
CPA Vinaròs a la fase final del Trofeo Federación

El passat dissabte 30/10 es va celebrar a la Piscina 
Servol de Vinaròs, la primera jornada de lliga de 
les categories benjamí i aleví.
Van participar 7 clubs de la provincia : CN 
Benicarlo, CN Onda, CN Vila-Real, CD Nados 
Castelló, Castalia Costa Azahar, Vila-Swim 
Fondistas i CN Vinaròs.

El CNV va aportar 36 nadadors, 18 en categoría 
benjamí : Natalia Sorli, Ariadna Cuartero, Patricia 
Ichim, Martina Moscardo, Carla Guadix, Patricia 
Ciobanu, Franc Muñoz, Felix Cuenca, Cristian 

Mandatari, Adrian Largo, Sebastian Laco, M Angel 
Florez, Gregorio Dub, Guillem Beltran, Andrei 
Mario Pricop, Iker Robles, Ferran Domenech i 
Ivan Palacios.
I 18 en categoría aleví : Laia Orti, Africa Pascual, 
Naiara Milena, Ariadna Martorell, Teresa Fibla, 
Valeria Fibla, Paula Vinuesa, Jon Guarch, Hugo 
Marin, Aleix Simo, Kevin Arques, Isaya Genoves,   
Gabriel Hernandez, Dario Moros, Ferran Ibañez, 
Damian Burriel, Pol Valls i Javier Perez
Els nadadors van estar acompanyats pels seus 
entrenadors : David Leon i Isidro Martorell

Per a molts nadad@rs esta era la seua primera 
competició, tenien molts nervis però va ser una 
jornada molt positiva on tots ho van fer molt be 
...Els benjamins que debutaven en la competició 
van nadar les proves de 50 i 75 mtrs lliures i 50 
i 75 mtrs esquena i com a novetat van nadar 
relleus de 4x100 mtrs lliures peus.
Els alevins van nadar les proves de 100 mtrs 
lliures i 100 mtrs esquena i relleus mixtes de 
4x100 mtrs lliures.
Destacar les ganes de tots els nadadors i l’ 
ambient en l’ equip. Molt be i a continuar així.

Primera jornada de lliga categories benjami i aleví

A la imatge, Juanma, Elena, Mari Carmen i Montse

El Repte 10k Vinaròs a la 
Dinomania Trail de Cinctorres

El passat diumenge 24 d’octubre es va disputar la ll travessia de Lobos de Mar de 2500 m., 
la sisena i última del circuit d’aquest any i que era obligatori nedar en neoprens a la platja 
del Pinar de Castelló. Bona organització per part del C. N. Albacora i ben senyalitzat en 
boies grans i visibles de lluny. La mar molt bona, encara que l’entrada i sortida de l’aigua 
no era tan bona. Els nostres nedadors van aconseguir diferents fites en aquesta travessia. 
Gustavo Beltran va fer un element lloc de la general 11 i 5° màster C, ja que dir que en 
aquesta categoria és on participen més nedadors, Rubén Miranda Miranda 10° màster C, 
Santi Matamoros 14° màster C, Tomàs Barberà 14° màster B, Felip E. Fonellosa 2° màster 
E i Maitane Lacalle 1° infantil femení ara esperar les classificacions del circuit i l’entrega 
d’aquests.

Travessia de Lobos de Mar del 24 d’octubre: 
trofeu aigües obertes Diputació de Castelló 2021
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Voleibol - Laia Casanova

Los clubes seleccionados han recibido material 
por más de 900 euros: un juego de camiseta, 
pantalón y calcetines para cada jugador.
·                    “Construyendo en equipo”, la mayor 
operación europea de patrocinio de deporte 
aficionado se lanza en los 7 países donde actúa 
Bigmat Internacional en la que participa en Club 
Básquet Vinaròs Servol
 
BigMat, ha comenzado a distribuir la equipación 
gratuita a los  80 clubes de baloncesto de 

categoría juvenil en la Península Ibérica -15 
de ellos en Portugal- seleccionados dentro 
del programa de patrocinio “Construyendo en 
equipo”, que llegará a 1.300 jóvenes federados. 
Los clubes elegidos recibirán una equipación 
completa gratuita para cada equipo compuesta 
de camiseta, pantalones y medias por cada 
miembro del mismo, valoradas en más de 900 
euros cada una siendo el Vinaròs uno de los 
seleccionados. 
 

El proyecto  “Construyendo en equipo”, forma 
parte de la mayor operación europea de 
patrocinio de deporte aficionado,  y se lanza 
en los 7 países donde actúa el Grupo BigMat 
Internacional, al que pertenece BigMat Iberia, 
que opera en España y Portugal.
Desde el Club agradecemos participar en esta 
iniciativa internacional y el fomento de nuestro 

deporte entre los jóvenes.

Proyecto construyendo en equipo

El passat cap de setmana el CV Vinaròs va viure una jornada plena de 
victòries, en què 5 dels equips van aconseguir sumar 3 punts a les 
respectives competicions. Dissabte al matí l’equip infantil masculí va 
aconseguir la seva tercera victòria consecutiva en lliga per 3-0 contra 
el CV Mediterráneo C. Per la seva part, l’equip femení no va poder 
aconseguir guanyar al CV Mediterráneo B, que va endur-se el partit per 
2-3.

Els equips cadets, tant el masculí com el femení, van guanyar els seus 
respectius partits. D’aquesta manera l’equip masculí aconseguia la seva 
primera victòria a la lliga després de guanyar al CV Stella Maris per 3-0. 
Les cadets van guanyar per 3-0 al CV Mediterráneo B en un partit en què 
van ser superiors.

Jornada positiva per al 
Club Voleibol Vinaròs

Els equips sèniors femení i masculí es van enfrontar als respectius equips 
del CV Altamira, aconseguint la victòria per 3-0 en els dos casos. Finalment, 
l’equip juvenil femení no va poder fer-se amb la victòria en el seu partit 
contra el Nou Voley Alzira, que va guanyar per 1 set a 3. 
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L’Ajuntament de Vinaròs, per Decret d’Alcaldia número 2021-3219 
de data 28 d’octubre de 2021, va aprovar l’expedient i plecs per a la 
contractació de l’ADQUISICIÓ D’UN LOCAL PER A DESTINAR-LO A OFICINA  
D’INFORMACIÓ I ATENCIÓ CIUTADANA (OIAC) DE L’AJUNTAMENT DE 
VINARÒS. (Exp. Patrimonials 2/21 Gest. 8113/21).

Obtenció de documentació i informació: Ajuntament de Vinaròs, Pza. 
Parroquial, nº 12, 2º pis, de dilluns a divendres de 9 a 14 hores i a la 
pàgina www.vinaros.es /Perfil Contractant

Data límit de presentació de la documentació electrònicament: el  17 de 
novembre de 2021.

Lloc de presentació: Plataforma de contractació del Sector Públic de 
l’Ajuntament de Vinaròs

Vinaròs a  02 de novembre de 2021

Anunci licitació
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CURSOS DE VALENCIÀ 
Inscripció oberta 

 
 

 
 

 
I l’1 de desembre, inscripció a nous grups d’A1, C1 i C2 

 
 
 
 

 
Consell Municipal de Formació de Persones Adultes    

Antic col·legi Sant Sebastià 
Tel. 964 40 74 93  / 667 95 88 41   consell.fpa@vinaros.es  

Inscripcions en línia a www.consellepa.vinaros.es 

NIVELL A1 
Dimarts i  dimecres  de 15.15 a 16.45h 
Del 16 de novembre al 13 d’abril 
Professora: Pili Guardino 
Gratuït 
Expedició directa  del títol de nivell A1 de la JQCV en 
cas de resultar apte al curs 

 

NIVELL A2 
Dimarts i dijous  de 10 a 11.30h  
Del 23 de novembre al 10 de maig  
Professora: Pili Guardino 
Preu: 20 € 

 

NIVELL B1 
Dilluns i dijous  de 16.15 a 17.45h  
Del 2 de desembre al 30 de maig 
Professora: Pili Guardino 
Preu: 20 € 

 

NOCIONS BÀSIQUES DE VALENCIÀ 
ESCRIT PER A 
VALENCIANOPARLANTS 
Divendres de 9.45 a 11.45h 
Del 3 de desembre  al 27 de maig  
Professora: Pepi Queralt 
Preu: 10 € 

 

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes i Associació d’Alumnes  
 

Dissabte 27 de novembre 
 

Festa de  Santa Caterina a l’ermita  
 

Activitat dirigida a les persones participants dels cursos 
 del Consell Municipal d’FPA o sòcies, i acompanyants. 

 

Activitats:  
10 h- Les aus de Vinaròs. Xerrada i ruta pels 

voltants amb Déborah Fandos, APNAL Ecologistes en 
Acció 

  
11.30h- Taller de Swing A càrrec de Eva Miralles, 

Gimnàs Gentsana. Plaça de l’ermita. Vine a provar-ho!  
 
 
 
Al migdia, dinar de germanor:  
 
 
 
 
De postres, l’Associació d’Alumnes repartirà el típic 
pastisset i el moscatell (col·labora Caixa Rural).  
 

I, rifa del pollastre!  
 
 

Preu persones sòcies: 2 € / No sòcies: 3 € 
 

Cal apuntar-se  fins al dia 24 a les oficines del Consell Municipal 
de Formació de Persones Adultes 

ATENCIÓ: 
Hi haurà taules i cadires, i  foc per torrar. Cadascú s’ha de  
portar el dinar. Podrà torrar-lo al foc.  Les taules seran de 
màxim 10 persones. 
 

CURSOS  DE COSTURA 
                             2021/22 

 
 

                          
 

   Inscripció oberta! 
 
 

 

 
 
 
 

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes    
Antic col·legi Sant Sebastià 

Tel. 964 40 74 93 / 667 95 88 41   consell.fpa@vinaros.es  
Inscripcions en línia a www.consellepa.vinaros.es 

 
 

Curs Durada Lloc Període Horari Professora Preus 
Arreglaments de 
costura  

19.5h Centre d’FPA 
Aula 4 

Del 18 de novembre                        
al 10 de març Dijous de 19 a 20.30h 

Amparo 
Cervera 

General: 22.40 € 
Socis: 20,65 € 

 

Tall i confecció  
Grup A 
Sistema Carmen Madueño  40 h Centre d’FPA 

Aula 2 
Del 19 de novembre                               

a l’1 d’abril 

Divendres  de 9.30 a 12h 
 General: 46 € 

Socis: 42,30 € 
 Tall i confecció  

Grup B 
Sistema Carmen Madueño 

Divendres de 15 a 17.30h 

BALLS, DANSES,  RITMES         
                              2021/22            1r període    

CURS DURADA LLOC PERÍODE HORARI PROFESSOR/A PREU 
BALL DE SALÓ 

 

39h 

Saló del Centre 
Municipal de la 

3a Edat 

Del 15 de novembre 
al 20 de juny 

Dilluns                 
de 19.30 a 21 

Raquel Querol 

General: 44.85 € 
Socis: 41.25 € 
(jubilats 50%) 

 

BALL EN LÍNIA 
(llatins) 

Dilluns                 
de 21 a 22.30h 

SALSA I BACHATA 
Grup A 

De l’11 de novembre 
al 16 de juny 

Dijous                                  
de 9.30 a 11h 

Elisangela Pereira 
SALSA I BACHATA 

Grup B Del 17 de novembre 
al 8 de juny 

Dimecres de 
19.45 a 21.15h 

SWING 
Grup A 

Dimecres de 
10.30 a 12h 

Eva Miralles SWING 
Grup B 27h Del 19 de novembre 

al 10 de juny 
Divendres de 
16.30 a 18h 

General: 31.05 € 
Socis: 28.55 € 
(jubilats 50%) 

SEVILLANES 
Avançat 25h Del 18 de novembre 

al 3 de març 
Dimarts i dijous 

de 20 a 21 Vanessa Abad 
General: 28.75 € 

Socis: 26.45 € 
(jubilats 50%) 

GUITARRA  - I 
 

30h 

 

Centre d’FPA  
Passadís 

 

Del 26 de novembre 
al 20 de maig 

Divendres            
de 18 a 19.30h 

Víctor Petite 
General: 34.50 € 

Socis: 31.75 € 
 GUITARRA – II 

 
Divendres           

de 19.30 a 21h 

ATENCIÓ: als cursos caldrà portar mascareta 
Cursos 2n període                                               Inscripció a partir del 27 de gener, per la vesprada 

CURS DURADA LLOC PERÍODE HORARI PROFESSOR/A PREU 
SEVILLANES  

Iniciació 25 h 
Centre 

Municipal de la 
3a Edat 

Del 8 de març           
al 9 de juny 

Dimarts i dijous 
de 20 a 21 Vanessa Abad 

General: 28.75 € 
Socis: 26.45 € 
(jubilats 50%) 

BATUK-EPA Per determinar 

 

Curs de 

Fotografia  
Funcionament de la càmera digital i tècnica fotogràfica 

 

Dimarts i dijous de 19 a 20.30h    
Inici: 16 de novembre 2021 
Professor: Xavier Marmaña (DIFO’S)  
Durada: 39 h 
Preu general: 44’85€ / Socis: 41.25€ 
Lloc: Aula d’informàtica (Edifici  Camaraes, C/Sant Nicolau) 
 

*És necessari disposar d’una càmera fotogràfica reflex, híbrida o compacta manual.  

    Inscripció oberta 
 
 
 
I més endavant: curs de “retoc fotogràfic amb Adobe Photoshop”, i curs de “fotografia amb el mòbil” 
 

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes    
Antic col·legi Sant Sebastià   Tel. 964 40 74 93  

  667 958 841 
consell.fpa@vinaros.es  

AULES DE BABEL   
 

CURS DE FRANCÉS Iniciació 
 

Horari: Dimarts i dijous de 9.15 a 10.45h 
Període: del 30 de novembre al 12 d’abril. Durada: 50h 
Lloc: Aula al Casal Jove 
Professora: Nora Kessi 
Preu general: 57.50 €  Socis: 52.90€ (aturats 50%) 
 
 

 
 

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes    
Antic col·legi Sant Sebastià 

Tel. 964 40 74 93 / 667 95 88 41   consell.fpa@vinaros.es  
Inscripcions en línia a www.consellepa.vinaros.es 
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ACTUALITATE L  D I A R I E TVinaròs
PUBLICITAT
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Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció:  Laborals: 9.00 i 
20.00 h  Dissabte: 9.00, 20.00 h.  Diumenge: 9.00, 
12.00 i 20.00h. 

Convent Divina Providència: 
Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.

Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h

Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)

El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. 
Diumenge: 10.00 h

Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 
h, Dimarts estudi bíblic: 20 h 

Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Recollida d’estris voluminosos  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Vinataxi 600 600 333

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
OMIC 964 40 77 00

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat” 

Gas butà 964 45 11 24

         TRENS  VINARÒS-VALÈNCIA         VINARÒS-CASTELLÓ

AUTOBUSOS
El Setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’ Autos Mediterráneo i Renfe

CATÍ    

ANROIG

XERT

SAN MATEU

CANET

LA JANA

TRAIGUERA

SAN JORDI

VINARÒS

8:15

8:25

8:30

8:45

9:00

9:10

9:15

9:20

9:45

17:30

17:20

17:15

16:55

16:45

16:35

16:30

16:25

16:00

CATÍ - VINARÒS

LUNES, MIÉRCOLES Y VIERNES no festivos

*resto de días sin servicio

VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 24/09/20

E L  D I A R I E TVinaròs

DILLUNS, DIMECRES I DIVENDRES 
NO FESTIUS

La resta de dies sense servei
POBLACIÓ ANADA TORNADA
CATÍ 8:15 17:30
ANROIG 8:25 17:20
XERT 8:30 17:15
SANT MATEU 8:45 16:55
CANET 9:00 16:45
LA JANA 9:10 16:35
TRAIGUERA 9:15 16:30
SANT JORDI 9:20 16:25
VINARÒS 9:45 16:00

CATÍ-VINARÒS

URBÀ VINARÒS

DILLUNS A 
DIVENDRES

VINARÒS -ZONA 
NORD

ZONA NORD-
VINARÒS

VINARÒS 
-ZONA SUD

ZONA SUD-
VINARÒS

8:30
9:15
9:55

11:05
11:45
12:55
13:35
14:45
15:25
16:35
17:15
18:25
19:05
20:15

7:30
8:30
9:35

10:15
11:25
12:05
13:15
13:55
15:05
15:45
16:55
17:35
18:45
19:25
20:35

7:30
8:50

10:35
12:25
14:15
16:05
17:55
19:45

8:00
9:00

10:50
12:40
14:30
16:20
18:10
20:00

DISSABTES, 
DIUMENGES FESTIUS
( Diumenge i festius , 
només juliol i agost)

VINARÒS -ZONA 
NORD

ZONA NORD-
VINARÒS

VINARÒS 
-ZONA SUD

ZONA SUD-
VINARÒS

9:10
9:50

11:00
11:40
12:50
16:40
17:20
18:30

9:30
10:10
11.20
12:00
13:10
17:00
17:40
18:50

          10:30
12:20
18:00

9:00
10:45
12:35
16:30
18:15

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

6 novembre VINARÒS FARMÀCIA AV.País Valencià 15
7 novembre FERRER Pl. Sant Antoni 34
8 novembre ROCA C/Sant Francesc 6
9 novembre GUIMERÁ Plaça Església

10 novembre ADELL P.Picasso/Pius XII
11 novembre SANZ C/Pont 87
12 novembre VALLS AV.Fco J.Balada 24
13 novembre MATEU C/Sant Francesc 103

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  06 agosto 2021 16:45:05

Origen: VINAROS
Destino: VALENCIA (TODAS)
Trenes para el día: lunes 06 septiembre 2021
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14431 REGIONAL 05.45 07.45 2h. 0min. 12.30
14018 REG.EXP. 07.10 09.05 1h. 55min. 14.10
38018 REGIONAL 07.10 09.05 1h. 55min. 12.30
14437 REGIONAL 09.25 11.51 2h. 26min. 12.30
00697 TORRE ORO 10.52 12.20 1h. 28min. 24.40
18093 REG.EXP. 13.08 15.08 2h. 0min. 14.10
00463 Intercity 13.56 15.23 1h. 27min. 24.40
38022 REGIONAL 14.12 16.08 1h. 56min. 12.30
14022 REG.EXP. 14.12 16.08 1h. 56min. 14.10
00165 Intercity 16.54 18.28 1h. 34min. 24.40
14447 REGIONAL 18.30 21.10 2h. 40min. 12.30
14304 REGIONAL 19.42 21.55 2h. 13min. 12.30

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  09 agosto 2021 10:14:48

Origen: VINAROS
Destino: CASTELLO
Trenes para el día: jueves 09 septiembre 2021
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14431 REGIONAL 05.45 06.40 55min. 7.40
14018 REG.EXP. 07.10 08.04 54min. 8.40
38018 REGIONAL 07.10 08.04 54min. 7.40
14437 REGIONAL 09.25 10.25 1h. 0min. 7.40
00697 TORRE ORO 10.52 11.28 36min. 18.10
18093 REG.EXP. 13.08 13.59 51min. 8.40
00463 Intercity 13.56 14.34 38min. 18.10
38022 REGIONAL 14.12 15.03 51min. 7.40
14022 REG.EXP. 14.12 15.03 51min. 8.40
00165 Intercity 16.54 17.34 40min. 18.10
14447 REGIONAL 18.30 19.30 1h. 0min. 7.40
14304 REGIONAL 19.42 20.34 52min. 7.40
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agenda

         TRENS VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS

CASTELLÓ              6:00  - 13:00 - 20:00

BENICÀSSIM           6:20 - 13:20 - 20:20

PLAYETAS               6:25 - 13:25 -  20:25

OROPESA                6:40 - 13:40 - 20:40

RIBERA                    6:50 - 13:50 - 20:50

TORREBLANCA       7:00 - 14:00 - 21:00

ALCALÁ                   7:15 - 14:15 - 21:15

STA. MAGDALENA  7:25 - 14:25 -  21:25

BENICARLÓ            7:35 - 14:35 -  21:35

VINARÒS                 7:55 -14:55  - 21:55

VINARÒS                  08:00  -  15:00  - 22:00

BENICARLÓ             08:24  -  15:24  - 22:24

STA. MAGDALENA   08:35  -  15:35  - 22:35

ALCALÁ                     08:45  -  15:45  - 22:45

TORREBLANCA        09:00  -  16:00  -  23:00

RIBERA                     09:10  -  16:10  - 23:10

OROPESA                 09:15  -  16:15  - 23:15

PLAYETAS                 09:25  -  16:25  - 23:25

BENICÀSSIM             09:30  -  16:30  - 23:30

CASTELLÓ                09:55  -  16:55  - 23:55

CASTELLÓ - VINARÒS

LUNES A DOMINGO
VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 19/10/20

IDA
VUELTA 

Castellón - Estación de Autobuses 

Cardenal Costa (esq. Avda. Barcelona)
Avda. Benicàssim (Estadio Castalia)

Avda. Benicàssim (Hospital General)

Avda. Barcelona (esq. Paseo Morella)
Pza. T. Izquierdo (Esc. Virgen de Lourdes)

Pinar del Mater Dei
Benicàssim - Avda Castellón (Carmelitano)

C/ El Clot (junto Puente de Hierro)
Avda. Barcelona (Monjas Oblatas)

C/ Santo Tomás (Rte Montesol)

PLAYETAS
Avda  Barcelona (Voramar)

Oropesa - Cuartel de la Guardia Civil
TORRE DE BELLVER

N-340 Empalme Cabanes
C/ J. Rivera Forner (Porches)

N-340 - Venta Germán

N-340 - Rte Camioneros
N-340 - Rte. Tere

Torreblanca - C/ San Antonio (cooperativa)

Avda. del Mar (Turísmo)
C/ San Antonio (Ayuntamiento)

C/ San Jaime, nº108

Alcalá - General Cucala (Campo Futbol)
Empalme Alcocebre

Avda. H Marruecos (Estación)
Sta. Magdalena C/ Estación - C/ Carretera

Benicarló - C/ San Francisco (casal)

Vinaroz - Picasso

Vinaroz - Río Servol

En el regreso, solicite al conductor la parada en la
UJI. En los servicios con llegada a Castellón a las

9:55 y 16:55
SOLO DÍAS LECTIVOS 

A las 12:50 y 19:50 salida desde la UJI
SOLO DÍAS LECTIVOS 

Hospital de Vinaroz 

www.autosmediterraneo.com   (964) 22 00 54

AUTOBUSOS
El Setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  Autos Mediterráneo i Renfe

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  19 agosto 2021 10:51:56

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: domingo 19 septiembre 2021
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
99402 MD 10.03 14.28 4h. 25min. 13.00
00460 Intercity 14.32 16.40 2h. 8min. 30.00
00694 TORRE ORO 17.43 19.38 1h. 55min. 30.00
00264 Intercity 18.32 20.40 2h. 8min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60
01402 Intercity 21.40 23.39 1h. 59min. 30.00

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  06 agosto 2021 16:58:39

Origen: BARCELONA (TODAS)
Destino: VINAROS
Trenes para el día: lunes 06 septiembre 2021
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
00697 TORRE ORO 09.13 10.51 1h. 38min. 30.00
18093 REG.EXP. 09.43 13.08 3h. 25min. 17.60
99607 MD 10.43 14.11 3h. 28min. 13.00
00463 Intercity 12.00 13.55 1h. 55min. 30.00
00165 Intercity 15.00 16.52 1h. 52min. 30.00
99842 MD 15.40 19.41 4h. 1min. 12.90
18189 REG.EXP. 19.43 23.05 3h. 22min. 17.60

        VINARÒS-CASTELLÓ       VALÈNCIA-VINARÒS      CASTELLÓ-VINARÒS

VINARÒS-BENICARLÓ-PENÍSCOLA

Parades Vinaròs-Benicarló-Peníscola:  

Riu Cervol - Av. Llibertat (només de tornada) - Església (només d’anada) - 
Av. Picasso - Av. Pius XII - Renfe/Vinaròs - Hospital Comarcal - Pol. Industrial 
(pista atletisme) - Pol. Vinaròs (Carrefour) - Batreta N340, Km1045.8 - 
Renfe/Benicarló (només a l’estiu) - Casal C/S Francesc,29 - Jardins Plaça 
Constitució 1 - Neptuno (només de tornada) - Doctor Fleming (Mercadona 
i només d’anada) - Farell.Avg. Papa Luna 73 - Can Vicente. P.Luna, Plenamar 
- Las Caracolas. P Luna 370 - Fruit. Piñana - Voramar, Gran Hotel Peníscola - 
Casablanca, Plaça Luna Restaurante Fontana - Peñismar, Piscina Municipal 
- Bodegón 2000, (P. Luna 80) - Acuazul, Apartaments Picasso - Hotel 
Peníscola Plas, Hotel Felipe II -  Hosteleria del Mar ( P. Luna,19) - Hotel Maria 
Cristina, P Luna 10 - Turismo , (Av Primo de Rivera, 31) - Plaça Constitució, 
Ajuntament -  Castell  (Plaça J.B. Antonelli)

VINARÒS-BARCELONA

BARCELONA-VINARÒS

Rio Sérvol - VINARÒS, a: 
BENICARLÓ
PEÑISCOLA

PEÑÍSCOLA, a:
BENICARLÓ
VINARÒS

Renfe BENICARLÓ, a:
BENICARLÓ Centro
PEÑISCOLA

PEÑISCOLA, a:
BENICARLÓ Centro
Renfe BENICARLÓ

Peñiscola

Vinaròs
Horarios revisados Julio 2021, actualmente en vigor

Plaza Constitución 
BENICARLÓ, a:

De 6:30 a 23:30 cada 30 minutos

7:30 y de 8:15 a 1:15 cada 30 minutos

7:15 - 8:15 - 8:45 - 9:45 - 10:15 - 11:15 - 11:45 - 12:45 - 13:15 - 
14:15 - 15:15 

8:00 - 9:00 - 9:30 - 10:30 - 11:00 - 12:00 - 12:30 - 13:30 - 14:00 - 
15:00 - 16:00. De 17:00 a 23:00 cada 30 minutos. 

De 7:00 a 0:00 cada 30 min. 

8:00 y de 8:45 a 1:45 cada 30 min.

 De 16:15 a 22:15 cada 30 minutos. 23:15 y 23:45

HORARIOS AUTOBÚS

VINARÒS - BENICARLÓ - PEÑISCOLA
VERANO - Del 10 de Julio al 7 de Septiembre 2021

Plaza Constitución 
BENICARLÓ, a:

Vinaròs: Tel. 964 401 936

Vinaròs

Cervol

Riu Cervol

Vinaròs

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  06 agosto 2021 16:45:13

Origen: VALENCIA (TODAS)
Destino: VINAROS
Trenes para el día: lunes 06 septiembre 2021
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14430 REGIONAL 05.38 07.43 2h. 5min. 12.30
14020 REG.EXP. 07.55 10.02 2h. 7min. 14.10
38020 REGIONAL 08.03 10.10 2h. 7min. 12.30
00460 Intercity 13.05 14.31 1h. 26min. 24.40
14302 REGIONAL 14.17 16.21 2h. 4min. 12.30
14446 REGIONAL 14.40 17.05 2h. 25min. 12.30
00694 TORRE ORO 16.12 17.41 1h. 29min. 24.40
18096 REG.EXP. 16.38 18.42 2h. 4min. 14.10
00264 Intercity 17.10 18.31 1h. 21min. 24.40
98289 LD-MD 18.28 22.03 3h. 35min. 21.20
14452 REGIONAL 18.35 21.10 2h. 35min. 12.30
14016 REG.EXP. 20.07 22.03 1h. 56min. 14.10
38016 REGIONAL 20.07 22.03 1h. 56min. 12.30

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  09 agosto 2021 10:14:54

Origen: CASTELLO
Destino: VINAROS
Trenes para el día: jueves 09 septiembre 2021
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14430 REGIONAL 06.48 07.43 55min. 7.40
14020 REG.EXP. 09.07 10.02 55min. 8.40
38020 REGIONAL 09.15 10.10 55min. 7.40
00460 Intercity 13.50 14.31 41min. 18.10
14302 REGIONAL 15.26 16.21 55min. 7.40
14446 REGIONAL 16.10 17.05 55min. 7.40
00694 TORRE ORO 17.07 17.41 34min. 18.10
18096 REG.EXP. 17.50 18.42 52min. 8.40
00264 Intercity 17.52 18.31 39min. 18.10
14452 REGIONAL 20.15 21.10 55min. 7.40
14016 REG.EXP. 21.09 22.03 54min. 8.40
38016 REGIONAL 21.09 22.03 54min. 7.40
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